
ӨРКЕНПРЕЗИДЕНТ

Sb

№38-39
(20511-20512)

11 наурыз, сенбі 2023 жыл e-mail: syrboyi@yandex.kz          /          www.syrboyi.kz

Қызылорда облыстық қоғамдық-саяси газет  •  1929 жылдың 1 шілдесінен шығады

 t.me/syrboyi_kzwww.facebоok.com/syrboyi.kz/ https://twitter.com/syrboyiwww.instagram.com/syrboyi_kz

Құрметті жерлестер!

Мен – аяулы Алаштың анасына 
айналған осы Сыр елінің тумасымын. 
Елдің де, жердің де жайын, ондағы 
халықтың сан мыңдаған мәселелерін 
және оның шешімдерін жақсы білемін. 
Баршаңызға белгілі, күні бүгінге дейін 
құр сөз, құрғақ уәдеге халық әбден 
тойды. Оның зардабын да бір адамдай 
тартып жатқанымыз жасырын емес. 

Ұстазым, академик Салық Зиманұлы 
Зиманов айтқан ұлағатты сөз бар еді: 
«Келешекте Қазақстан Республикасы 
Парламенті Сенаты мен Мәжілісіне 
халықтан шыққан әділ, жанашыр билер 
келіп, халық пен билік арасындағы 
қарым-қатынасты алшақтатпай, 
әділдікті таразыдай тепе-тең ұстап, 
ынтымақ пен бейбітшілікті қатаң 
сақтауға тиіс. Ал егер ондай тәртіп 
болмаса, мемлекеттің заңы заңсыздыққа 
ұласып, жемқорлық тамырдай жайлап, ол 
мемлекет көп ұзамай құрдымға кетеді». 
Осынау ұлағатты сөз, егер депутат дұрыс 
болмаса, мемлекетіміз бен ұлтымызға 
үлкен қауіп төнеді дегенді білдіреді.  
Сондықтан ҚР Парламенті Мәжілісінің 
депутаттығына Қызылорда облысының 
№21 бірмандатты сайлау округі бойынша 
өзін-өзі ұсынған кандидат ретінде сөзден 
гөрі нақты іске бағытталған, қасиетті 7 
санына негізделген мынадай сайлауалды 
бағдарламамды ұсынамын: 

1. Халықтың жалпы әлеуметтік 

жағдайын жақсарту мақсатында Қазақ 
елінің табиғи байлығынан Қазақстан 
Республикасының әрбір азаматына үлес 
бөліп беру мәселесін шешуге атсалысу;

2. 18 жасқа дейінгі жасөспірімдерге 
ай сайынғы жәрдемақы тағайындау;

3. Облысымыз экологиялық аймақ-
қа кіретін болғандықтан, бар ша аза-
маттарымызға жеңілдіктер қарас тыру;

4. Мүмкіндігі шектеулі азаматтар, 
аз қамтылған отбасылар, көпбалалы 
аналар, зейнеткерлер, соғыс ардагерлері 
және мектеп оқушыларына қоғамдық 
көліктерде ақысыз тегін жүру мәселесін 
қарастыру; 

5. Еліміз бойынша өзекті мәсе-
лелердің бірі – несиелерді кешіру;

6. Абақтыдағы азаматтарға Жаңа 
Қазақстан құрылуы қарсаңында рахым-
шылық жасау;

7. Ата-баба салт дәстүрлерін жаң-
ғырту мақсатында мектеп оқулықтарына 
өзгерістер енгізіп, оқытуды қолға алу.

Құрметті сайлаушылар!

Жаңа Қазақстан дегеніміз сіз бен 
біздің – әрбіріміздің ел өміріндегі 
жаңашылдықтарды, игіліктерді сезінуі 
деп есептеймін. Әрбір азаматтың жайлы 
да қауіпсіз, баршылық пен молшылықта, 
берекелі де бақытты өміріне мемлекет 
мүдделі болуы керек деп санаймын. 

Жаңа Қазақстанды бірге құрайық! 
Сіздер қолдау көрсетеді деп сенемін. 

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ ПАРЛАМЕНТІ 
МӘЖІЛІСІНІҢ ДЕПУТАТТЫҒЫНА 

ҚЫЗЫЛОРДА ОБЛЫСЫНЫҢ 
№21 БІРМАНДАТТЫҚ АУМАҚТЫҚ 

САЙЛАУ ОКРУГІ БОЙЫНША КАНДИДАТ 
ШАХАРОВ АЖНИЯЗ ИМАНЗАДАҰЛЫНЫҢ 

САЙЛАУАЛДЫ БАҒДАРЛАМАСЫ

ӨМІРБАЯН

Мен, Шахаров Ажнияз Иманзадаұлы, 1976 
жылы 12 шілдеде Қызылорда қаласында көп-
балалы, қарапайым отбасында дүниеге келдім. 

1983 жылы К.Маркс атындағы №6 орыс 
орта мектебіне бардым. 1991 жылы 8 сыныпты 
бітірген соң Шымкент қаласындағы арнайы 
әскери мектепке оқуға түстім. Отбасы жағ-
дайына байланысты оқуды Қызылорда қала-
сындағы №1 кешкі орта мектепте жалғастыра 
отырып, еңбек жолымды «Казинтерконтакт 
Казахстан» кооперативінде диспетчер болып 
бастап, 1994 жылға дейін жұмыс істедім. 

1994-1995 жылдары «Қарттар мен мүгедектер 
үйінде» слесарь болдым.

1995 жылы Қызылорда облысы Кеден 
басқармасының жолдамасымен Қазақ 
мемлекеттік Заң институтына оқуға түстім. 

1995-1997 жылдары Отан алдындағы әскери 
борышымды өтедім.

2003 жылы Қазақ академиялық университетін бітірдім. 
2003-2007 жылдары жеке жұмыс істеп, халыққа заң тұрғысынан кеңес берумен 

айналыстым.
2007-2014 жылдары «ТПК Алагер» ЖШС-да заңгер қызметін атқардым.
2020 жылға дейін «Отан Сақшы» заң кеңес беру жеке мекемесінің басшысы 

болдым. 
2016 жылдан кеңес беруші заңгер, кәсіби медиатормын. Отбасылымын. 

Қаржысы республикалық бюджеттің қаражатынан төленді

КҮРЕТАМЫР КӨШЕ 
КӨРІКТЕНЕДІ

Президент 2025 жылға қарай жолдардың 
95 пайызын жөндеп, ретке келтіруді тапсырды. 

Оны орындау үшін жол саласындағы 
мекемелер жұмысқа оң өзгеріс енгізуге 
кірісті. Айталық, облыс орталығындағы 

Н.Назарбаев даңғылынан «Қызылорда-
Құмкөл» трассасына дейін Бейбарыс сұлтан 
көшесін реконструкциялау жүйелі жұмыстың 

басы болып отыр. Сондай-ақ, Н.Назарбаев 
даңғылынан дариядағы көпірге дейін де қайта 

жаңғыртудың қызу жұмысы басталып кетті.

Айдар САЙЛАУОВ
«Сыр бойы»

 «AMANAT» ПАРТИЯСЫ» ҚОҒАМДЫҚ БІРЛЕСТІГІНІҢ 
ПАРТИЯЛЫҚ ТІЗІМІ БОЙЫНША ҚЫЗЫЛОРДА ОБЛЫСТЫҚ 

МӘСЛИХАТЫ ДЕПУТАТТЫҒЫНА ҮМІТКЕРЛЕР

Қызылорда облыстық мәслихаты депутаттарының сайлауында партиялық тізімді ұсынған «AMANAT» партиясы Сайлау 
қорының қаражатынан төленді

23 Миралиев 
Куандык 
Шыныбекович

24 Мусаева 
Гульшат 
Исаевна

25 Налибаев  
Максут 
Ибрайханович

26 Нурымбетов  
Жорабек 
Ибрагимович

27 Нұрсейтов 
Қайрат 
Болатұлы

28 Рахметов  
Алмас 
Алтынбаевич

29 Сиюов 
Сагатбек 
Куанышбаевич

30 Тлес Талғат 
Оспанұлы

31 Тлеумбетов 
Мурат 
Жолкелдиевич

32 Усаин Медет  

33 Шаменова 
Балжан 
Муралиевна

34 Шамуратов 
Нажмадин 
Шакизадаевич

1 Абдуллаев 
Бахытжан 
Аманкелдиевич

2 Абибуллаева 
Аида 
Ибрагимовна

3 Аппазов 
Нұрбол 
Орынбасарұлы

4 Базарбаев  
Батырхан 
Бахытбекович

5 Базарбай 
Раушан 
Ахметуллақызы

6 Базартай  
Жандос 
Нұртайұлы

7 Байкадамов 
Наурызбай 
Сейткалиевич

8 Бақытбекұлы 
Нұркен 

9 Джумадилаев 
Мурат 
Алимбаевич

10 Ергешбаев 
Мурат 
Нальхожаевич

11 Ескалиева 
Гульнара 
Бабабековна

12 Жарылкасынов 
Алтынбек 
Шакимаевич

13 Жорабек Медет  
Ерданаұлы

14 Ибраев  Рашид 
Уткельбаевич

15 Ибраев 
Нурболат 
Балтабаевич

16 Искаков 
Бакдаулет 
Кулбекович

17 Искендер 
Ержан 

18 Казбекова  
Мира 
Жомартқызы

19 Касымова 
Айсулу 
Жумабаевна

20 Кожарипова 
Жаннат 
Шайхсламовна

21 Кулмаганбетов  
Талгат 
Бекмурзаевич

22 Махашов 
Бахдаулет 
Еркинбекович

«Өткен «екі сессия» қоры
тындысы бойынша қабылданған 
маңызды шешімдер мен Сіздің 
парасатты саясатыңыз халқыңызды 
биік құндылықтарға жетелеп, 
Қытайдың болашағын жарқын, ал 
дамуын баянды етуде мызғымас 
негіз болатынына нық сенімдімін. 
Қазақстан мен Қытай арасындағы 
тығыз байланыстардың ауқымы 
жылданжылға кеңейіп келе 
жатқанын аса ризашылықпен атап 
өтемін. Осы жетістіктеріміз Сіздің 

қосып отырған сүбелі үлесіңіз бен 
жеке қолдауыңыздың нәтижесі 
деп білемін. Былтыр қыркүйекте 
Қазақстанға жасаған нәтижелі 
сапарыңыз ықпалдастығымыздың 
келесі «30 жылдық алтын дәуіріне» 
жол ашқаны ерекше қуантады» деп 
жазылған жеделхатта.

Президент Қытай Төрағасының 
игі бастамаларына сәттілік, жауап
ты қызметіне толағай табыс, ал 
достас Қытай халқына құтбереке 
тіледі.

ҚХР ТӨРАҒАСЫН 
ҚҰТТЫҚТАДЫ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
Си Цзиньпинді Қытай Халық Республикасының 

Төрағасы лауазымына қайта сайлануымен құттықтап,  
жеделхат жолдады.

2-бет
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Sb Ақтілек БІТІМБАЙ,
«Сыр бойы»

Н.Назарбаев даң ғы
лынан «Құмкөл» трас
сасына дейін жұмысты 
мердігер «УАД» ЖШС 
жүргізеді. Тех никалық 
қа да ғалаушы – «Алатау 
сапа құрылыс» ЖШС. Ал 
авторлық қада ғалаушы 
– КБ «МұнайГаз Ин жи
ниринг» ЖШС.

Бұл – ауқымды құ
рылыс. Қазіргі көлік 
кеп телісінің көбеюіне 
бай ланысты осын дай жұ
мыстар жүр гізілуде. Біз 
жос парлы жұмысты өз 
уақытынан ерте бітіріп, 
ел игілігіне табыстасақ 
дей міз. Се бебі, қаржы 
мә селесі шешім тапқан. 
Жол дың сметалық құны 
2 млрд 350 мың теңгеге, 
ал келісімшарт құны 2 
млрд 230 млн теңгеге жуық 
болып отыр, – деді облыс
тық жолаушылар көлігі 
және автомобиль жол дары 
басқармасының басшысы 
Пакуатдин Шамұратов.

Бейбарыс сұлтан кө
шесін жаңғырту жұ мыс
тары, ең бастысы, жүр 
гізушілерді қуантып отыр.

– Жол жөндеу бары
сында жасыл желектің 
басым бөлігі сақталады. 
Ағаштар шабылмайды. 
Көгалдандыру жұмыстары 
жүргізіліп, жолдың бойына 
су жаңа аялдамалар мен 
заманауи жарықшамдар 
орнатылады, – деді қала
лық тұрғын үйком
муналдық шаруа шылығы, 
жолаушылар көлігі және 
автомобиль жолдары 

бөлімі басшысының орын
басары Дархан Бақтияров.

Жолдың жаяу жүр
гіншіге де, көлік жүр
гізушіге де бірдей ың ғайлы 
болуы – мердігер меке
мелердің басты межесі.

– Бұл – халық тығыз 
жүретін көше. Оған қоса, 
жол бойында қала көр
кін ашып тұр ған ғи ма
раттар бар. Сон дық тан 
жол барынша кеңей тіледі. 
Қалаға енетін күретамыр 
жол болғандықтан, елге 
кел ген қонақтар да осы 
жолмен өтеді. Сол үшін 
де жол бойындағы барлық 
дүниелер жаңартылып, 
абаттандырылып, халыққа 
табыс етіледі, – деді 
Дархан Бақтияров.

Жол қатынасы ел эко
но микасын да мытуға, 

жо лау шылар тасы ма лын 
жақ сартуға, кә сіп кер лікті 
да мытып, жүк тасымалын 
ұлғайтуға, сон  дайақ ха 
лықаралық, ел ішілік қа
тынастың ар туына ай
рықша әсер етеді. Бұл 
орайда облыс әкі мінің 
батыл ше шімдері жаңа
шылдық қа лыптастырып 
отыр. Жөн  деуден өтіп 
жатқан Бей барыс сұлтан 
көшесі де осы тұрғыда елге 
үлкен пай дасын тигізбек.

Айта кетейік, биыл 
Қызылорда қаласы мен 
қалаға қарасты елді 
мекендердегі 236 көшеге 
орташа жөндеу жүргізу 
үшін 5 млрд теңгеден астам 
қаржы бөлініпті. Оның 
ішінде 99 көшеге асфальт 
және 137 көшеге тас жол 
салу межесі белгіленген.

КҮРЕТАМЫР КӨШЕ 
КӨРІКТЕНЕДІ

Семинаркеңесті ОСК төр
ағасы Нұрлан Әбдіров ашып, 
жиынның мақсатымен таныс
тырып, бұл жолғы сайлаудың 
ерекшелігіне тоқталды. 

– Елімізде үлкен дода өт келі 
отыр. Былтырғы 5 мау сымдағы 
референдумға бар шамыз қа
тыс тық. Сол консти туция
лық реформа аясында Прези
дент сайлауын өткіздік, Сенат 
жаңғырды. Енді міне, Пар ла
мент Мәжілісі мен мәсли хаттар 
жаңарғалы тұр. Жаңа саяси 
электоралдық сайлау жүйе  сінің 
арқасында жаңа адам дар келеді. 
Мажоритарлық жүйенің енгізілуі 
– үлкен жаңа лық. Додаға 
шыққан адам  дардың саны да, 
қатысу шы лардың тәжірибесі, 
білімі, олар  дың тұлғалық ерек
ше лігі, жастары да әртүрлі. Сай
лауға тіркеуден өткен 7 рес пуб 
ликалық саяси партия қа тысуда. 
Мажоритарлық жүйе мен 
Мәжіліс ке, мәслихатқа бару ға 
ниет тілер арасында  кү рес қызу 
жүруде. ОСК мәлі меті бойын ша 
7 саяси пар тия дан 281 кан дидат 
Мәжіліске пар тиялық тізіммен, 
ал 435 кан дидат мажоритарлық 
округ тер бо йынша   тіркелді. 
Ал мәс ли  хаттарға 118 партия
лық тізім ен гізілді. Онда пар
тия лар дан 1447 кандидат тір
келді. Ма жоритарлық округ 
бо йын ша 10283 кандидат бар. 
Жал   пы тіркелген кандидаттар 
саны 12451 адам, – деді ОСК 
төрағасы. 

Республика бойынша 10223 
сайлау комиссиясы бар, 62 
шетелде 77 сайлау учаскесі өз 
жұ мысын бастап кетті. Ұлттық 
бай қаушылар да аккредиттеуден 
өткен, 15 республикалық дең
гейдегі ҮЕҰдан өтініш түсіп, 
9ы аккредиттелген. Өңірлік 
дең гейдегі ҮЕҰдан байқаушы 
болуға 259 өтініш келіп, 76сы 
аккредиттеуден өткен. Біздің 
облыстан 27 ҮЕҰның өті
ніші қанағаттандырылған.  
Шетелдік байқаушылар да бар. 
Атап айтқанда, 9 халықаралық 
ұйымнан, 34 мемлекеттен  бай
қаушылар тіркелген. 

Жиында онан әрі  облыстың 
саяси науқанға дайындық ба
ры сы сараланды. Бұл орайда 
сайлаушылар тізімі бо йын ша 
жергілікті ат қару шы орган
ның атқарып жат қан жұ
мысын, сайлауды ұйым дас
тыру, материалдықтехни ка лық 
қамтамасыз ету туралы облыс 
әкімі аппаратының бас шы сы 
Шахмардан Байманов баяндады. 

Қызылорда облысында бар
лығы 516 сайлау комиссиясы 
орналасқан. Олар қажетті мате
риалдықтехникалық жабдық
тармен толық қамтамасыз 
етіл ген, 1282 комиссия мүше
сін оқыту үшін қаржы бөлінді. 

Облыстық сайлау комис сиясы 
ҚР Президенті жанын дағы Мем
лекеттік басқару ака демиясы  
облыстық филиалымен бірлесіп 
113 ақпан аралығында көшпелі 
оқытусеминарларын өткізді.

– «Қазақстан Республи
ка сын дағы Сайлау туралы» 
Кон с титуциялық заңның та
лап  тарына сәйкес облыстың 
сай лаушылар тізімі тұрғылықты 
жері бойынша «Жеке тұлғалар» 
мемле кеттік деректер қоры
ның негізінде жасалды. Сай
лау  шылар тізіміне азаматтар 
тиісті сайлау учаскелерінің 
шека  расындағы тұрғылықты 
жері бойынша, сондайақ заң
на мада белгіленген тәртіп пен  
жазбаша өтініштері не гізін
де енгізілді. Келіп түскен өті
ніштер бойынша 1996 аза мат 
сайлаушылар тізіміне енгі
зіліп, олардың тіркелген орны 
бо йынша тізімнен шығару 
жұмысы ұйымдастырылды. Бас
қа аймақтардан келіп түскен 
хат тардың негізінде 5 903 
азамат сайлаушылар тізімінен 
шы ғарылды. Нәтижесінде 
облыс бойынша сайлаушылар 
саны 486002 адамды құрады. 
Мүгедектігі бар азаматтар үшін 
барлық жағдай жасалған. 

373 сайлау учаскесінің 368і 
немесе 98,7 пайызы рес  публи
калық қолже тім ді лік тің ин
терактивті кар та сы на енгізілген. 
Сон дайақ, сайлаушыларға 
кон  суль  та циялық көмек көр
сету және ақпараттандыру 
жұмыс тары жүргізілуде. Аза
мат тар дауыс беру учаскесін 
нақ тылау үшін 20 қаңтардан 
бастап 109 callорталығы, «Өзің
ді сайлаушылар тізімінен тек
сер» сервисі (saylau.orda.gov.kz) 
іске қосылды. Сервисте әрбір 
азамат жеке сәйкестендіру 
номерін (ЖСН) тере отырып, 
тіркелген сайлау учаскесі туралы 
мәліметті және сол сайлау учас
кесінің қай мекенжайда орна
ласқанын картадан онлайн көре 
алады. Сонымен қатар, tele
gramбот (sailau_kzoBot) және 
«Smart Qyzylorda» мо биль ді 
қосымшасы арқылы сай лау
шылар тізімін тексеру мүм
кіндіктері қарастырылған, – 
деді Ш.Байманов. 

 Жиында сайлау науқаны 
барысында және дауыс беру 
күні мүгедектігі бар адамдардың 
құқықтарын қамтамасыз ету 
туралы облыстық жұмыспен 
қамтуды үйлестіру және әлеу
меттік бағдарламалар басқар
масының басшысы Ғабит Жаңа
баевтың баяндамасы тыңдалды. 

Жалпы облыс бойынша 
32130 мүгедектігі бар адам 
тіркелген, оның 20324нің 
сайлауға қатысуға құқығы бар. 
Мүгедектігі бар адамдардың  

жиі баратын нысандарына 
жататын ішінара бейімделген 
2345 объект республикалық 
қолжетімділіктің интерактивті 
картасына енгізілген. Оның 
ішінде 373 объект облыстық 
сайлау комиссиясының белгі
леуімен сайлау учаскесі деп 
танылған.

– Сайлау барысында 
мүгедектігі бар адамдарды тасы
малдауға инватакси шығады. 
Аталған қызметті атқаруға 34 
автокөлік дайын (аудандарда 
– 18, Байқоңыр қаласында 
– 3, Қызылорда қаласында – 
13). Оның ішінде 13 автокөлік 
креслоарбамен жүретін мүге
дектігі бар адамдар үшін бейім
делген. Дауыс беру күні облыс 
бойынша 42 онлайн сурдо ау
дармашы  ымдау тілі қызметін 
көрсетеді. Бірінші топтағы 
жүріптұруы қиын мүмкіндігі 
шектеулі адамдарға, оның 
ішінде креслоарбадағы және 
көзі нашар көретіндерге жеке 
көмекші қызметі көр сетіледі. 
Сайлау учаскелеріне ке дергісіз 
келуі және дауыс беруіне барлық 
жағдайлар жасалады, – деді 
басқарма басшысы. 

Семинаркеңесте облыстық 
сайлау комиссиясының төр
ағасы Әділбек Ерсұлтанов ха
бар  лама жасады. 

Оның айтуынша, қазір 
облыста сайлауды ұйым дас ты
ру ды және өткiзудi қам та масыз 
ететін Қазақстан Рес  пуб лика
сы Парламенті Мә жі лі сінің 
депу татын сайлау жө ніндегі 
№21 бірмандатты округ тік сай
лау комиссиясы,1 қа лалық, 7 
аудандық, барлығы 9 аумақтық 
және 134 округтік, 373 учаскелік, 
яғни, барлығы 516 сайлау 
комиссиясы қызмет көрсетуде. 
Оған 3382 комиссия мүшесі 
тартылған. Ал облыс бо йынша 
бірмандаттық ау мақ тық сайлау 
округтері бойынша 522 кан дидат 
тіркелген. Талапқа сай емес 5 
азаматтың, партиялық ті зім  нен 
өз өтініші негізінде 1 адам   ның 
кандидаттығы алын ған. 

– Қазіргі кезде 516 кан дидат 
тіркеуден өтті. Оның ішінде, 
ҚР Парламенті Мәжілісіне №21 
округ бойынша 10 кандидат, 
облыстық мәслихатқа 16 
округ бойынша 49 кандидат, 
қалалық мәслихаттарға 23 округ 
бойынша 81 кандидат, аудандық 
мәслихаттарға 97 округ бойынша 
311 кандидат тіркелді. Орташа 
алғанда, бір мандатқа 3,3 адам 
тіркелді. Ең үлкен бәсекелестік 
6 округте – Қызылорда 
қаласы мен Арал, Жаңақорған 
аудандарында 5 адамнан келеді. 
Тіркелген кандидаттардың 
ішінде 433і – ер, 83і – әйел. Ең 
жас кандидат 21 жаста, ең ересегі 
66 жаста. Облыстық мәслихатқа 
партиялық тізім бойынша 
6 партиядан 16 мандатқа 65 
кандидат тіркелді. Бүгінгі күнге 
дейін кандидаттардың 3305 
сенім білдірген адамы тіркелді. 
Сайлаушылар саны 486002 
адамды құрады. Орталық сайлау 
комиссиясы бекіткен үлгіде 
сайлау бюллетеньдері басылуда. 
Бюллетеньдер учаскелік сайлау 
комиссияларына сайлаудан 
ерте дегенде 3 күн бұрын және 
сайлаудан кемінде 1 күн бұрын 
1% резервімен жеткізіледі, – деп 
атап өтті Ә. Ерсұлтанов. 

Семинарда тақырыпқа 
байланысты өзге де баяндамалар 
тыңдалып, сұрақжауапқа кезек 
берілді. 

Көктемнің 
шұғылалы мерекесінде 

облыс әкімінің 
орынбасары Нұрымбет 

Сақтағанов ғасыр 
жасаған қарияларды 

Халықаралық әйелдер 
күнімен құттықтады. 

Аймақ басшысының 
ыстық ықыласы мен 
мере келік сыйсияпатын 
жеткізіп, өскелең ұр
пақтың жарқын бола ша
ғына қосқан үлесі үшін 
алғыс білдірді.

– Жас ұрпақ аға буын 
ал дында қарыздар. Қиындыққа 
қарамастан, біздің елдің жар
қын болашағы үшін тынбай 
еңбектендіңіздер. Сіздер – 
еңбек қорлық пен батылдықтың 
ай ны мас үлгісісіздер, – деді 
Н.Сақтағанов.

Жүз жасаған жанның бірі – 

Күлтай Кәрібаева. Ол 1923 жылы 
туған. Өмірдің түрлі қиын
қыстау кезеңін басынан өткізген. 
Қарт ананың балалық шағы 
өткен ғасырдың ең ауыр кезі – 
отызыншы жылдармен тұспа
тұс келген. Кейін ес білген тұста 
Ұлы Отан соғысы басталады 
да, тылда жүріп, майдандағы 

ж а у ы н г е р л е р г е 
қол дан келген кө
мегін көрсеткен. 
Қазір қария 6 ба
ладан 26 немере, 50 
шө бере, 2 шөпшек 
сүйіп отыр.

– Еңбекке ерте 
араластым. Қа зір
гідей мына жұмыс 
ұнай ды, мынаны 
жа   са маймын деген 
болған жоқ.  Қол 
қу  сырып қа рап 
отыр  мадық.  Ең
бек  теген баладан 
ең  кейген кәріге 
дейін еңбек еткен 
за ман болды. Қа
зір ел болып, еңсе 

тіктедік. Ендігі үміт – жас 
ұрпақта. Келер буын жатпай
тұрмай осы елдің дамуына үлес 
қосуы керек, – дейді әжей.

Жасы жүзден асқан қариялар 
осылайша сыйқұрмет үшін 
алғыс айтып, елге бейбітшілік 
пен тыныштық тіледі.

ҒАСЫР КУӘГЕРЛЕРІНЕ ҚҰРМЕТ

ШЕШУШІ СӘТКЕ 
САНАУЛЫ КҮН ҚАЛДЫ

Sb Айнұр БАТТАЛОВА, 
«Сыр бойы»

Бейсенбіде ҚР Орталық сайлау комиссиясының 
төрағасы Нұрлан Әбдіров жұмыс сапарымен 

Қызылордада болды. Ол қалалық мәслихат ғимаратында 
19 наурызда тағайындалған ҚР Парламенті Мәжілісі 

және барлық деңгейдегі мәслихаттар депутаттарының 
кезектен тыс сайлауын өткізу мәселелері бойынша 

ұйымдастырылған орталық сайлау комиссиясы 
мүшелерінің көшпелі семинар-кеңесіне қатысты. Жиынға 

сонымен қатар ОСК хатшысы Мұхтар Ерман, облыс 
әкімі аппаратының басшысы Шахмардан Байманов, 

төраға хатшылығының меңгерушісі Айбек Жекенов және 
аумақтық сайлау комиссиясы мүшелері, кандидаттардың 

сайлауалды штабтарының, сайлауды ақпараттандыратын 
БАҚ өкілдері, мүдделі мемлекеттік орган қызметкерлері 

мен ОБСЕ өкілдері қатысты. 

Қаржысы республикалық бюджеттің қаражатынан төленді
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– Сағатбек Болатбекұлы, қазіргі 
таңдағы сот саласында бұрынғыдан 
өзгерек қандай жаңалықтар бар?

– Ел Президенті сот және құқық 
қорғау жүйелерін реформалау 
мәселесіне баса назар аударып, осы 
бағытта нәтижелі жұмыстарды да 
көре бастадық.

Атап айтқанда, сот және 
құқық қорғау қызметіне озық IT-
технологияны енгізу және цифр-
лан дыру жұмыстары жалғасуда. 
Сотта қаралатын істердің басым 
бөлігі электронды форматқа 
көшірілді, қатысушыларға тиімділігі 
жақсаруда. Судьялар корпусы мен 
құқық қорғау органдарындағы 
жеке құрамның кәсіби біліктілігін 
арттыруға баса мән беріліп келеді.

Ең басты жаңалықтың бірі 
осыған дейін қызмет етіп келген 
Конституциялық Кеңестің орнына 
Конституциялық соттың құрылуы 
болды деп айта аламыз. Ол Ата 
заңымыздың ережелерін мүлтіксіз 
сақтауды, азаматтарымыздың 
өз сауал дарын еркін жолдауын 
қамтамасыз етуге бағытталды. 

Конституциялық сот Тәуел сіз-
діктің алғашқы жылдарында жемісті 
жұмыс атқарған еді. Ол кезеңдерде 
адамдардың конституциялық құ-
қығына қайшы келетін актілерді 
қабылданған жағдайда осы органға 
жүгінетін.

1995 жылғы Конституциялық 
өзгерістерге байланысты, еліміз 
суперпрезиденттік басқаруға көш-
кендіктен бұл жүйе түбегейлі жо-
йылды десек те болады. Қазіргі 
таңда осы жүйе әлемнің озық ел-
дерінде де қолданып келеді. Сон-
дықтан Мемлекет басшысының бұл 
ұс танымы құқықтық қамтамасыз 
етудің жаңа кезеңінің бастауы 
болды.

Конституция мен заңдардың 
қорғалуына, жеке және заңды тұл-
ғалардың құқықтарын қорғауда 
басты қызмет атқаратын судьялар 
корпусын іріктеуде Жоғарғы сот 
кеңесінің  маңызды рөл ат қара-
тынын ескере келе, оның төрағасын 
тағайындаудың Сенатқа берілуі 
Жоғарғы сот кеңесіне берілетін 
сенімді одан әрі үдете түседі.

Сондай-ақ, судьяларды ірік-
теуде конкурстық рәсімдерінен 
онлайн трансляция жасау да заман-
ның талабы әрі ашықтықтың 
таптырмас үлгісі, яғни, конкурсқа 
жұртшылықтың ешқандай күмәні 
болмайды.

– Біз сіздің алқабилерге қатысты 
оң пікірлер айтып жүретініңізді 
жақсы білеміз. Қазақы тәрбиенің 
тіні босап бара жатқаны туралы 
жанайқайыңызды да естіп жүрміз.

– Президент Алқабилер соты-
ның құзіреттілігін көтеру жайына да 
баса көңіл бөлді.

Осыдан 15 жыл бұрын өмірге 
келген бұл сот осы уақытқа дейін 
өзінің оң нәтижесін беріп келді. 
Осыған дейін тек қана аса ауыр 
санаттағы істерге қатысса, алдағы 
уақытта алқабилердің қарауына 
басқа да қылмыстық істердің 
санаттарымен толығады. 

Тәжірибе көрсеткендей, алқа-
би лердің қаты суы мен өткен сот 
процестері өте жоғары дең гей де 
жүргізіледі. Өйткені, ал қаби құра-
мындағы қара пайым адам дардың 
көзін жеткізу үшін мем  лекеттік 
айыптаушы мен қорғау шының 
уәждері мен дәлелдері өте сауатты 
әрі нанымды болуы қажет. 

Сондықтан қылмыстық істерді 
қарау барысында сот жүйесіне 
қоғамның сенімін арттыруға 
мүмкіндік берілмек. 

Қазақы тәрбиеге келсек, 
бұрынғы ата-әжелер балаларын 
«ұят болады», «жаман болады» 
деген қарапайым сөздермен-ақ 
тәр биелеген. Қазіргі балалар осы 
сөзді түсінбейді емес, соны айта 
білмейміз. Ол қуатпен, ұятпен 
айты латын сөздер. Бұл жердегі 
бір кілтипан – отбасында. Қазір 
бала тәрбиесі кейіндеп, ақша табу 
талабы алдыға шықты. Баланың 
немен айналысып жатқанында әке-
шешенің шаруасы шамалы. Бұл 
жұрттың бәрінде бар жағдай деуден 
аулақпын, осындай ата-аналар 
да жоқ емес. Ондай отбасынан 
шыққан балалар әлсіз деген сөз аз, 
арсыз болып шықпағанда қайда 
барады? Оларға өлімнен ұят күшті 
екенін бесігінен ұқтырмағасын, 
арғы жағы қиындау... 

– Қиындау демекші, ауыр 
қылмыстар көбейді, өлім демекші, 
өлім жазасына тыйым салынды...

– Өлім жазасы арам шөптің 
басын қиып отырғанымыз секілді, 
оның тамырын кеспесе өсе беретіні 
белгілі. Сондықтан, біз алдымен 
«бесігімізді түзеуіміз керек». 2003 
жылы елімізде өлім жазасына ресми 
түрде мораторий жарияланған 
болатын.

Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев жаңарудың құқық-
тық қатынастағы тетіктерінің бірі 
– өлім жазасына біржола тыйым 
салу бойынша Ата заңымызға 
өзгеріс енгізуді ұсынып, ол қолдау 
тапты. Бұл арқылы біздің дамыған 
елдер қатарына біртабан жақындай 
түсетініміз анық. Қазіргі таңда 
өлім жазасы Қытай, Солтүстік 
Корея, Вьетнам, Сирия және осы 
секілді жиырма шақты елдерде 
қолданылады. Ал біздің жаңа даму 
жолымыз басқаша болғандықтан 
аталған жаза түрін алып тастау 
арқылы әлемдегі адам құқықтары 
басты назарда тұрған елдердің 
қатарына енетініміз хақ.

– Жаңа біз отбасылық тәрбие 
жөнінде ой қозғадық. Қазіргі кезде 
тұрмыстық зорлық-зомбылықтың 
да көбейіп отырғаны жасырын емес.
Осыған қатысты не айтасыз?

– Сол жағдайға байланысты 
ажырасу көп. Ұрысып, жан-
жалдасып ажырасу былай тұрсын, 
бұрынғы қазақ қоғамында күйеуі 
қайтыс болған келіншектердің өзі 
түскен әулетінде тұрақтап қалған. 
«Ерден кетсем де, елден кетпеймін» 
деген. Қазір «ішіме сыйған 
перзентім сыртыма да сыяды» деген 
мақал күнделікті сөзге айналып 
кетті. Сондықтан біздің қоғам 
отбасылық дау-жанжалға бей-жай 
қарамау керек. Осы бір жаман үрдіс 
ел дамуын тежейтін бір жағымсыз 
құбылыс болып отыр. «Тасты бассаң 
кетілер, сазды бассаң жетілер» 
дейтін астарлы сөздеріміз қайда, 
біз неге баланың ығына жығылатын 
ата-анаға айналып кеттік? Айтып 
отырған жанжал дегеніміздің өзі – 
ерлі-зайыптылардың өзімшілдік, 
өркөкіректіктерінен өрбитін мінез 
әдеті. Ондайларды кеш те болса 
тәртіп қалыбына салып илеу – 
қоғам міндеті.

Ас ішпесе адам әрі кетсе бір 
ай ғана тіршілік етеді, сол секілді 
тәрбие – қоғам қазығы, қазығы 
босаған қоғам – ұлт есебінде азып-
тозудың бір белгісі. 

Ел Президенті тарапынан алдағы 
уақытта расымен де мұндай құқық 
бұзушылықтарды қылмыс санатына 
жатқызу немесе жатқызбау туралы 
Бас прокуратураға тапсырма берілді. 
Меніңше, зорлық-зомбылықтың 
осы түрін қылмыстар санатына 

қосып, оның жазасын қатаңдату 
арқылы бала мен әйелдердің 
құқығын қорғай аламыз және 
шын мәнісіндегі әлеуметтік елге 
айналамыз.

– Мемлекет басшысы жыл сайын 
жариялайтын Жолдауларында сот 
жүйесіне жүктелетін тап сыр-
маларды нақтылаумен қатар, сала 
жұмысына сын-ескертпелерді де 
айтады...

– Біздің міндетіміз – сол 
сыннан барынша нәтиже шы-
ғарып, жұмысты жетілдіру.  Сол 
кезде сот саласы жұмысының 
дұрыс үйлестіріліп, қабылданған 
реформалардың нәтижелі екені 
көрінетін болады.

Жолдауда көтерілген осы 
бастамалар арқылы азамат тары-
мыздың еркіндігі мен бостандығын, 
олардың құқығын қорғаудағы 
жаңа белеске көтерілеміз. Қоғам 
дамыған сайын мемлекеттік 
басқару формасы да өзгеріске 
ұшырайтыны белгілі. Демек, осы 
өзгерістің сәті келді деп ойлаймын. 
Сондықтан, әділетті Қазақстан 
құру жолында әріптестерімді 
азамат құқықтарының мейлінше 
қорғалуына атсалысуға шақырамын.

– Өткен жылдың дүрбелеңге 
толы қасіретті қаңтар оқиғасымен 
басталғаны көз алдымызда. Сол кезде 
қаланың қақ ортасындағы соттар 
ғимараты өртенді, көп дүние бүлінді. 
Қазіргі жағдайларыңыз қалай?

– Еске алуға ауыр бұл оқиға 
кезінде өзіңіз айтып отырғандай сот 
ғимаратына да шабуыл жасалды. 
Нысанның бірінші, екінші, үшінші 
қабаттары, кеңсе-техникалық 
құрал-жабдықтары, жиһаздар, қыз-
меттік автокөліктер өртеніп, кей 
мүліктер тоналса, кейбірі жарамсыз 
күйге түсті. Талай жылғы еңбекпен 
жасалған тарихи мұражай, фронт-
офис сынды соттың ажарын 
келтіретін дүниелер бір сәтте 
жойылып кеткен-ді.

Осы оқиғадан соң есеңгіреген 
сот ұжымы біріге отырып, қыс 
мезгіліне қарамастан демалыс 
күндері шұғыл шаралар қабылдай 
білді. Сот істері мен қолдануға 
жарамды құрал-жабдықтарды 
сақтап қалып, ғимаратты күл-
қоқыстан тазалап, қалыпқа келтіру 
жұмыстарын жүргізді. Өрт пен судан 
төменге опырылып түскен төбе мен 
қабырға сылақтары, күйік әсерінен 
істен шыққан құрылғылардың 
барлығын қосқанда алпыстан астам 
автокөлікпен қоқыс шығарылды.

Халыққа уақытылы қызмет 
көрсетіп, жұмысты тоқтатпау үшін 
жарық қосылып, сынған есік-
терезелер жабылды. Істен шыққан 
сот залдары қолда бар құралмен 
қайта жасақталды. Судьялар мен 
қызметкерлердің бір бөлігі жылуы 
жоқ ғимаратта жұмыстарын жал-
ғастырып, сот істерін қараса, бір 
бөлігі өзге ғимаратқа уақытша 
көшуге мәжбүр болды.

Бүлінген электрондық құралдар 
мен кабельдер дереу қалыпқа кел-
тіріліп, аудио-бейнежазба қон дыр-
ғы лары қосылып, «Төрелік» бағ дар-
ламасы мен «Сот кабинеті» сер висі 
үздіксіз қызмет көрсетті. Сот жұ-
мысы бір күнге де тоқтаған жоқ.

Облыстық және қалалық сот 
ғимараттарының фронт-офистері 
қайта жаңартылып, келуші тараптар 
үшін күту залына LED экран 
орнатылды. LED экранда үздіксіз 
көрсетіліп отыратын бейнероликтер 
арқылы қажетті ақпаратпен қатар 
Жоғарғы сот пен облыстық сот 
басшылығының жеке қабылдау 
күндері туралы мәліметпен, QR 
код арқылы талап қою үлгілерімен 
танысуға мүмкіндік берілді.

Сыр өңірінде сот жүйесінің 
қалыптасуы мен дамуынан сыр 
шертетін мұражай қалпына кел-
тірілді. Өрттен аман қалған мұра-
жайға тиесілі құнды жәдігерлер сұ-
рып талып, өңделіп, қайта қойылды.

Алдағы уақытта жаңаша сипатқа 
ие болған еңселі ғимарат ішінде сот 
төрелігін іске асыру бұрынғыдан 
да оңтайлы, қызмет көрсету 
халыққа бұрынғыдан да қолжетімді 
болмақ.    

– Президенттің сот жөніндегі 
реформалар тұжырымдарының 
негізгі мәні не?

– Сот және құқық қорғау жүйесін 
жетілдірудегі басты мақсат – заң 
үстемдігін, әділеттілікті және аза-
мат тардың қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету екені анық.

Сот жүйесі осы бағытты 
басшылыққа алып, халыққа адал 
қызмет ете береді деп сенемін.

Сұхбаттасқан,
Дүйсенбек АЯШҰЛЫ,

«Сыр бойы»

АС-СУ – ТӘННІҢ АЗЫҒЫ, 
ТӘРБИЕ – ҰЛТТЫҢ ҚАЗЫҒЫ

Қызылорда облысы бойынша Соттар әкімшісінің басшысы 
Сағатбек Болатбекұлы Сүлейменмен сұхбат

ПРЕЗИДЕНТ РЕФОРМАСЫ

Ел өміріндегі маңызды саяси 
оқиғалардың бірі – 2023 жылғы 19 
наурызға тағайындалған Қазақстан 
Республикасы Парламенті Мәжілісі 
және мәслихаттар депутат тары-
ның кезектен тыс сайлауы екен дігі 
белгілі. Осы саяси додада Қазалы 
аудандық мәслихаты депу таттығына 
№5 сайлау округі бойынша кан-
дидат Эльмира Нұрмағанбетова 
сайлаушыларымен тұрақты түрде 
кездесулер өткізіп, еңбек ұжымдары 
мен қарапайым тұр ғын дардың 
талап-тілектерін тыңдауда.

Бірмандаттық жүйе бойынша 
өзін-өзі ұсынушы Эльмира Жал-
пақ бай қызы Аймақаш мөлтек 
ауы лындағы бірқатар көшелердің 
тұрғындарымен кездесуінде өзінің 
сайлауалды бағ дарламасымен 
таныс тырып, депутат ретінде ат-
қаратын жұмыстары туралы жан-
жақты мағлұмат берді. Олар-
мен емен-жарқын пікірлесіп, 
мәсе лелерін талқылады.

– Осы мөлтек аудан мен округке 
қарасты көше тұрғындарының 
мәселелерімен жақсы таныспын. 
Мен үшін бұл мәселелерді біліп 
қана қою аздық етеді. Сондықтан 
да, халық игілігі, қарапайым 
тұрғындардың қажеттілігі үшін 
депутат ретінде тер төгу – менің 
басты ұстанымым. Осы өңірдің 
тумасы ретінде мені де әлі шешімін 
таппаған қордаланған мәселелер, 
түйінін шешілмеген түйткілдер 
мазалайды. Осы нәрселерді шешу 
жолында әрбір тұрғынның пікірін 
тыңдап, жеке жұмыс жасауға, 
халықпен санасуға дайынмын! – 
деді кандидат Э. Нұрмағанбетова.

– Сіздің сайлауалды бағдар ла-
маңызбен жіті таныспыз. Бірнеше 
күннен бері әлеуметтік желілер, 
жергілікті басылымдар арқылы 
оқып, біліп жатырмыз. Біздің мөлтек 
ауданның, көшелердің мәселелері 
нақты әрі жан-жақты көтеріліп отыр 
екен. Әсіресе, Аманкелді батыр 
көшесі, Шоқан Уәлиханов, Ақтан 
батыр, Мүсірәлі қожа, Мағжан 
Жұмабаев, Махамбет Өтемісұлы 
көше леріндегі жарықтандыру 
мәсе лесін көтеріп келе жатқа-
ны мызға бірнеше жылдың жүзі 
болды. Сондай-ақ, Қожантай 
Досмамбетов, Ақтан батыр, 
Мүсірәлі қожа, Мағжан Жұмабаев, 
Ғабит Мүсірепов, Арыстан баб, 
Сәкен Сейфуллин, Асан қайғы 
көшелеріне асфальт төсеу керектігін 
дер кезінде назарға алыпсыз. Электр 
желілері тартылмаған көшелердің 
де мәселесін шешу қажет. 
Желтоқсан, Рысқұлов көшелеріне 
жаяу жүргіншілер жолын салуды 
біз бірауыздан қолдаймыз, – деді 
жүздесуде 94 жастағы Айымқұл  
Жалғасбаев ақсақал.

Ал кандидат Э. Нұрмағанбетова 
ауданда балаларға арналған ойын 
алаңдары жетіспейтінін, Ай-
мақаш ауылында, Қаныш Сәтбаев 
тұйығына заманауи балалар ойын 
алаңдарын салу үшін жер гілікті 
атқарушы билік пен бірге жұ-
мыстанатынын жеткізді. Жастар 
арасындағы бұзақылық пен төбе-
лестің алдын алу, бос уақыттарын 
тиімді пайдалану, олардың 

арасында салауатты өмір салтын 
насихаттау мақ сатында үлкен 
футбол және спорттық алаңдар, 
спорт кешендерін салуға, жастарды 
ұлттық спорт түр леріне, әсіресе, 
бәйге, көкпар се кілді жарыстарға 
көбірек тартуға атсалысатынын да 
тілге тиек етті. Ауданда «Күміс жас», 
алғашқы жұмыс орны мен жастар 
практикасы арқылы жұмысқа 
орналастыру, «Кәсіпкерлер кеңесі» 
арқылы жеңілдетілген және грант 
несиелерін алу кез келген тұрғынға 
қолжетімді болуы және аталған 
несиелерді беру тетіктерін қайта 
қарап, оған қарапайым тұрғын-
дардың пікірін ескеру керек деген 
ойымен бөлісті.

– Осы аймақта қарттардың бас 
қосып, шүйіркелесіп әңгімелесіп, 
демалатын орнын ашу – ақ сақалды 
ата, ақ жаулықты ана, жалпы, үлкен-
деріміздің алдындағы парызым 
болып қала бермек. Бұдан бөлек, 
жер гі лікті тұрғындарды азық-түлік-
пен қамтамасыз ету және жасыл 
бел деуді қалыптастыру мақсатында 
Аймақаш ауылының айналасындағы 
каналдардың жанынан тұрғындарға 
бау-бақша егу үшін жер телімдерін 
беруге жұмыс жасамақпын. Атал-
ған жер телімдеріне су тарту 
сор ғысын орнатып, аяқсумен 
аптасына 2 рет қамтамасыз ету 
маңызды. Бақша егушілер айына 
абоненттік төлем жасауға, алған 
учаскесінің айналасына тал егуге 
міндеттелетін болады. Бұл өз 
кезегінде, жергілікті тұрғындардың 
өз-өздерін азық-түлікпен және 
жұмыспен қамтуларына көмек 
болмақ. Кенттегі жол қауіпсіздігі де 
– үлкен мәселенің бірі. Осы мәселе 
де менің күн тәртібімнен түспейтін 
болады. Аймақаш мөлтек ауданында 
қоғамдық көліктер мәселесін шұғыл 
түрде шешу керек деп есептеймін. 
Сонымен қатар, осы аудандағы 
№№266, 170, 70 мектептерде бала-
ларды оқу орнына таситын көлік 
жоқ, – деді кандидат.

Өз кезегінде мөлтек аудан тұр-
ғындары өз аулаларында бақша егу 
үшін аяқсудың жоқтығын көтерді. 
Бірнеше көшелерге арық қаздыру, 
аяқсу тарту қажеттігін алға тартты. 
Олардың айтуынша Т.Рысқұлов 
көшесінің бойымен жүретін арық-
қа шлюз салу керектігін тұр ғын-
дар осы ған дейін де айтқан кө-
рінеді. Шлюз болмағаннан кейін, 
тұр ғындар әр жерден қап тастауға 
мәжбүр. Сондай-ақ, сайлаушылар 
кентке жаңа аялда малар қажет екен -
дігін, тұрғын үй мәселесін де оңтай-
ландыру керектігін ортаға салды.

– Бұл саяси дода – Консти-
туцияны жаңарту жөніндегі рес-
пуб  ликалық референдум қоры-
тындыларын іс жүзінде жүзеге 
асырудың жалғасы. Қазірдің өзінде 
Ата заңымызға енгізілген түзе-
тулердің көпшілігі іске аса бастады. 
Соның бірі – Парламент Мәжілісі 
мен мәслихат депутаттарын 
сайлау, сондай-ақ аралас сайлау 
жүйесіне көшу жөніндегі нормалар 
2023 жылғы 1 қаңтардан бастап 
қолданысқа енгізілді. Мемлекет бас-
шысының тап сыр  масына сәйкес, 
аудандар мен қалалардың мәсли-
хаттарына де пу тат тығына канди-
даттарды ұсыну рә сімі толығымен 
мажоритарлық жүйе негізінде өткізу 
– көптеген мүм кіндіктерге жол 
ашып отыр. Олай болса, сіздерді осы 
сайлауға бел сене қатысуға, өздеріңіз 
қалаған кан ди датқа дауыс беруге 
шақырамын. Себебі, халық мүддесі 
– басты орында, ол бәрінен биік, – 
деді Эльмира Жалпақбайқызы.

Сонымен қатар, аудандық 
мәслихат депутаттығына кандидат 
«Қазалы Көркем Сервис» ЖШС, 
«Арал» салы нып жатқан кәсіп-
орындардың бірлес кен дирек ция-
сы» филиалының «Арал-Сарыбұлақ 
топтық су құ бырын пайдаланушы», 
«Қазалы ау дандық ауруханасы», 
«Жетес би емханасы», «Қазалы 
электр мен жаб дықтау аралығы» 
мекемелерінің ұжым дары мен 
кездесіп, пікірлесті.

ХАЛЫҚ МҮДДЕСІ – 
БӘРІНЕН БИІК

Қаржысы республикалық бюджеттің қаражатынан төленді

Түрік елі жойқын апаттан 
әлі ес жия қойған жоқ. Қауіп 

пен қатер де толық сейілмеген. 
Қайырымдылық қанына сіңген 

қазақ елі көмек қолын бірден 
созды. Осы ізгі үрдіс әлі күнге 

жалғасып, Қазақстанның түкпір-
түкпірінен түрік еліне көмектер 

жөнелтілуде.

Сыр елінде де облыс әкімдігінің 
бастамасымен Түркияда болған 
жойқын зілзаладан зардап шеккен 
апат аймақтары мен тұрғындарға 
көмек беру мақсатында облыстық 
Жастар ресурстық орталығы 
жанынан гуманитарлық көмек беру 
пункті құрылған болатын. Бейсенбіде 
халықтан жиналған 15 тонна 
гуманитарлық көмек жіберілді. Жүк 
көлігі алдымен Алматы қаласына 

жеткізіліп, әуе кемесі арқылы 
Түркияға жол тартады.

Еріктілер арнайы төсек-орындар, 
тұрмыстық-шаруашылық және жеке 
гигиеналық заттар, азық-түлік, киім-
кешек топтастырып жіберді.

Еске сала кетейік, журналист 
Нұрбек Бекбау 120-дан астам киіз 
үй жіберу бастамасын көтеріп, 
оған жергілікті меценат-кәсіпкер 
«Абай-Дәулет» ЖШС-ның басшысы 
М.Сәрсенбаев өз үлесін қосқан 
еді. Қазір көмек ретінде жіберілген 
киіз үйлер апат болған аймақтарға 
тігіліп, жергілікті тұрғындарға 
қызмет көрсетуде. Сонымен қатар, 
жергілікті кәсіпкерлер де қаржылай 
қолдап, апат аймақтарын қайта 
қалпына келтіру үшін өз үлестерін 
қосып жатыр.

«СБ» ақпарат

КӨМЕК КӨШІ ТОҚТАМАЙДЫ



Мерей S4 www.facebоok.com/syrboyi.kz/ https://twitter.com/syrboyi www.instagram.com/syrboyi_kz№38-39 (20511-20512) 11 наурыз, сенбі  2023 жыл b

1974-1976 жылдары әскерде болып 
келді. Мамандығы гидротехник, ол 
кез де әскерден келгесін әрі кетсе бір 
ай жүресің, сосын жұмысқа шығуың 
керек. Берікбай Ишанбеков «ПМК-9» 
деген мекеменің бастығы еді, бригадир 
етіп жұмысқа қабылдады. Екі жылдай 
осында жұмыс істеді, кейін өндіріс 
шебері, прораб, учаске бастығы деген 
лауазымдарды атқарды. Одан кейін 
«ПМК-17» деген мекемеге бас инженер 
қызметіне тағайындалды. Бұл жерде бір 
жылдай істеп, Жалағаштағы «РСУ» құ-
рылыс-жөндеу мекемесіне бастық болып 
келді.  

Бұл кезде Өмекең Алматыдағы ауыл 
шаруашылығы институтында сырт тай 
оқитын. 1985 жылдың маусым айын да 
бітіріп, ауылға келді. Он-он бес күн нен 
кейін аупарткамға шақырды. Аупарт ком-
ның бірінші хатшысы Оңалбек Сәпиев 
еді. 

– Ал, енді сені шақырған себебім, 
аудандық жүк тасымалдау автотранспорт 
кәсіпорны бастығы басқа жұмысқа ауы-
сып жатыр. Тәжірибең бар, білімің бар, 
ендігі жылы мына оқуыңды да бітіреді 
екенсің. Сол ағаңның орнына осы ме-
кемеге директор болып баруға қалай 
қарайсың? – деді.

Мынадай ұсыныс болады деп күт пе-
ген еді. Дегенмен көрмей жүрген жұ мыс 
емес, бұл кезде біраз тәжірибе жи нақ-
таған еді. 

– Оңқа, сенім білдіргеніңізге рахмет, 
партия қайда жұмсаса, сонда барамын, – 
деді. 

Сонымен 1985 жылы маусым айында 
Өмекең автобазаға директор болып бар-
ды. Кәсіпорында 150-дей машина бар 
екен, екі жүзден аса адам жұмыс істейді. 
Бұрын құрылыс мекемесінде істегенмен, 
автобазаның жұмысын білмейді екен. 
Өмірде жақсы адамдар бар ғой. Облыста 
Ким Дон Чер деген бастығы болды. 
Кезінде совхоз директорлығын атқарған, 
өмірді көрген, марқұм өте жақсы кісі еді, 
көп көмектесті. Сөйтіп бұл жұмысты да 
алып кетті. Автобазада жұмысшыларға 
жағдай жасау керек болды. Тамақ ішетін 
асхана жоқ екен, барлық жағдайларымен 
асхана салдырды, жиналыс өтетін мәжіліс 
залын жа сады. 

Бір байқағаны, мекемеге келген жаңа 
көліктер ретімен, кезегімен берілмейді 
екен. Жасыратын несі бар, таныс арқылы 
жақын-жуықтарға берілетін көрінеді. 
Жүргізушілердің бірі төрт-бес жыл бір 
машинаны айдап жүрсе, енді бірі екі 
жыл сайын жаңа машина ауыстырады. 
Жұмысқа кіріскеннен кейін кабинетіне 
жағдай айтып келушілер жиіледі. Жаңа 
машина мінгісі келеді. Токарь болып 
істейтін жұмысшылардың кәсіподақ 
төрағасы Қайраддин Мыңбаев еді. 
Бір күні Қайраддинді шақырып алды. 
«Жүргізушілердің жаңа машиналарды алу 
кестесін жасаңыз, кім қашан алды, неше 
жылдан кейін алды, енді кім алу керек, 
соны ақылдасып отырып жасаңыздар. 
Ешкім ренжімейтін болсын, әркім өзінің 
еңбегіне қарай, ретімен, уақытымен 
ала тын болсын» деді. Екі-үш күннен 
кейін Қайраддин  тізім-кестені жасап 
алып келді. Жүргізушілерді мәжіліс за-
лына жинап, әлгі тізім-кестені өзде рінің 
талқысына салды. Азғантай ескерт пе-
лермен кесте бекітілді. Сол жерде бәрінің 
көзінше, «Ал, өздеріңіз мына кестені бе-
кітіп отырсыздар, енді жаңа келген ма-
шина болса, осы реттілік пен аласыздар. 
Маған жағдай айтып келмеңіздер» деді. 
Сөйтіп бұл мәселе жолға қойылды. Ешкім 
ренжіген жоқ, жаңа келген машиналар 
сол кесте бойынша реттілікпен беріліп  
жүрді.   

1987 жылы аупарткомның бірінші 
хатшысы болып Биғали Қаюпов келді. 
Тамыз айының аяғы еді. Өмекеңді ау-
парткомға шақырды. Хатшы амандық-
саулықтан кейін:

– Жолдас Шәменов, «Коммунизм» 
сов  хозына директор болып барасың, 
осын  дай шешім қабылдап отырмыз, – 
деді. 

– Биеке, шамалы уақыт беріңіз, қа-
быр ғаммен  кеңесейін, ойланайын, – 
деді. 

Үйге келіп, анасына айтты, ақылдасты. 
Совхоз директоры болу деген – ол кезде 
үлкен мәртебе. Оны партияның орталық 
комитеті бекітеді. Екінің бірі директор 
бола бермейді. «Оны өзің біл, балам, 
өзің шеш» деді анасы. Анасының да 
сабырлылығы, жауапкершілігі ме, басқа 
кісі болса, «Ойбай-ау, балам-ау, бар, бол, 
жұрт директор бола алмай жүрген жоқ па» 
дер еді. Ол  өз жауапкершілігіне салды. 
Әкесі сол совхозда жиырма жыл директор 
болды, ауылдың жағдайы белгілі. Бірақ 
директорлыққа соншалықты қызыға 
қоймады. Автобазадағы жылы орнын да 
суытқысы келмеді. Бұл мекеме – ол кезде 
аудандағы үлкен ұжым, азаматтармен де 
үйренісіп қалды. Жастық па екен, аудан 
орталығында қала бергісі келді және сол 
кезде денсаулығы да болмай, ауырып 
жүрді. 

Сонымен ертеңіне хатшыға кірді.
– Биеке, мен қазір денсаулығым да 

болмай жүр, осы автобазада істей берейін, 
– деді.

Биекеңнің де қылшылдап тұрған жас 
кезі.

– Слушай, Шәменов, сен не деп тұр-
сың, сен не айтып тұрғаныңды түсіне-
місің, партияның жіберген жеріне бар-
майтын сен кімсің?!   

Биекең қатты кетті. 
– Егер аупарткомның жіберген жұ-

мысына бармайтын болсаң, қазіргі істеп 
жүрген жұмысыңнан да босата ала мыз, 
тәртіп солай, совхоз директоры бол-
майтын болсаң, онда автобазаны боса-
тасың, – деді нығырлап Биекең.

Ол кездегі партиялық тәртіп, жауап-
кершілік солай еді, амал жоқ.

– Жарайды, Биеке, – деді. 
Сонымен тапсырмасын алып, совхоз-

ға баруға дайындала бастады. Бірақ еш-
кімге, облыстағы бастығы Ким Дон Черге 
де айтпады. 

Ертеңіне аупарткомға тағы шақырды. 
Бұл кезде Орталық Комитетке Бас хат-
шы болып Горбачев келіп, қайта құру, 
демократияландыру, жаңаша ой лау бас-
талып жатқан. Сөйтсе жағдай былай өр-
біпті. Жоға рыдан нұсқау келген. Совхоз 
директорлығына екі адам үміткер болу 
керек. Сол екі үміткер дің бірін халық өзі 
таңдау қажет. Халық кімді таңдайды, сол 
директор. Таңдауға Кенжеғара Сүлей-
менов екеуі түсетін болыпты. Ол кезде 
Кенжекең аупарткомның ауыл шаруа-
шылығы бөлімінің меңгерушісі еді. 

Мұны естігеннен кейін хатшыға:
– Биеке-ау, Кенжекең дайын тұр екен, 

директорлыққа Кенжекең бара берсін да, 
мені жібермей-ақ қойсаңызшы, – деді.

– Жолдас Шәменов, болмайды, бұл 
саясат, екеуіңіз де барасыздар, совхоз 
тұр ғындары қайсыңызды қалайды, сол 
директор болады, көп сөзді доғары ңыз-
дар, – деді.

Сонымен бәрі де сол Биекең айт-
қандай болды. Ертеңіне Кенжекең екеуі 
обкомға келді. Бүкіл кабинеттерді ара-
лап, бөлім меңгерушілердің алдынан 
өтті. Облыс бойынша автобазаларды, 
тұр мыстық-жабдықтау комбинаттарын 
бақы лайтын обкомның Киреенко деген 
хатшысы бар еді. Үнемі қара шләпі 
киіп жүретін. Сол кісінің алдына келді. 
Өмекеңнің құжаттарын қарап отырды да:

– О, Шәменов, сен автобаздың дирек-
торы екенсің ғой, енді совхоз директоры 
болғың келіп жүр ме, облыстағы бастығың 
біле ме? – деді бұған қарап.

– Жоқ, білмейді, ол кісіге айтқаным 
жоқ.

– Шәменов, сен совхозға директор 
болғың келеді, оны бастығың білмейді, 
бұл қалай? – деді де трубканы алып, 
бастығына телефон соқты.

Трубкадан «бастық жоқ» деген болу 
керек:

– Кім бар енді, орынбасары бар ма, 
қос, – деді. 

Орынбасары Ешмұхаметов деген кісі 
еді. 

– Ай, мына Жалағаштағы автобаздың 
директоры менің алдымда отыр. Совхоз 
директоры болмақшы екен, сіздер біле-
сіздер ме мұны?

– Жоқ, білмейміз, – деді трубкадан 
Ешмұхаметов. 

Киреенко трубканы орнына қойды, 
сосын Өмекеңе қарап:

– Вот, Шәменов, совхоз директоры 
болғың келеді, оны иә бастығың білмейді, 
иә біз білмейміз, – деп бұрқылдап біраз 
әңгіме айтты. Өмекеңнің қағазына 
сүйкектетіп бірдеңе жазып жатыр. Байқап 
тұр, жақсы нәрсе жазып жатқан жоқ. 

Сонымен барлық кабинеттерді, хат-
шы ларды, бөлім басшыларын аралап 
шықты. Бұларды ертіп жүрген Тұржігіт 
Рамазанов деген обкомның бөлім мең-
герушісі еді. Сол Рамазанов кешкі сағат 
тоғызда обкомның бірінші  хатшысына 
кіргізді. Обкомның бірінші хатшысы бұл 
кезде қайраткер тұлға Еркін Нұржанұлы 
Әуелбеков еді. Ол кісі құжаттарын қарап 
отыр, манағы Киреенконың жазған 
тұсына келді-ау деймін. Сол параққа 
шұқшия үңілді де, Рамазановқа қарап:

– Мынау не, не ойы бар оның? – деді.
Рамазанов Еркін Нұржанұлына жа-

қын дап, құлағына бірдеңе деді. 
Хатшы қолын бір-ақ сілтеді. Құжаттар 

салған папканы жауып, Рамазановқа берді 
де, бұлармен сөйлесіп кетті. Директор 
болудың жауапкершілігін, халықпен 
жұмыс істеудің маңыздылығын, өзінің 
өмір жолынан мысалдар келтіре отырып 
түсіндіріп, бұлардың қолын қысып:

– Ал, жігіттер, қадамдарыңа сәттілік 
тілеймін, жолдарың болсын! – деді.

Ауылға келіп, сайлауға түсті, не де-
генмен өзінің ауылы ғой, Кенжекеңнен 
сәл көп дауыс алды. Сөйтіп 1987 жылы 
«Коммунизм» совхозының директоры 
бо лып, жұмысқа кірісті. Бұл кез тәуел-
сіз діктің ақ таңы жақындап, елде Гор-
бачевтің түрлі эксперименттер жүргізіп 
жатқан тұс еді. 

Әкесі Мөрәлі Шәменов «Коммунизм» 
совхозында жиырма жыл директор бол-
ды. Өмекең енді сол шаруашылыққа 
әке сінен кейін бес директордан соң 

барып тұр екен. Әкесі 1974 жылы қайтыс 
болды. Сол жылы Темірхан Бекжанов 
ағамыз директор болды. Бұл кісіден кейін 
Жархан Манбаев, Мақсұт Нұрылдаев, 
Райхан Ибраев, Сәрсен Бабағұлов келді. 
Осы Сәрсеннен кейін барып, яғни, араға 
он үш  жылдай уақыт салып, совхозды 
Өмекең қабылдап алды.

Бұл кезде шаруашылықтан күрішті 
алып қойған. Мал басын көбейтіп, мал 
шаруашылығы, оның ішінде мал борда-
қылау бағытындағы совхоз болды. Сол 
уақытта 4 мың бас ірі қара, 250 жылқы 
бар, 2 мал бордақылау алаңы жұмыс істеді. 
Ал мал шаруашылығы – деген шығыны 
көп, пайдасы аз сала. Осы мә селелерді 
ескеріп, обком совхозға 500 гектар күріш 
егуге рұқсат берді. Осы жерде айтуымыз 
керек, бұл мәселенің оң шешілуінде 
аудандық ауыл шаруашылығы басқар-
ма сының бастығы Садық Әлиев аға-
мыз  дың еңбегі зор. Сәкең мал ша-
руа  шылығының ешқашан пайдамен 
шық  пайтынын, қосымша егіспен айна-
лыс паса совхоз экономикасының бола-
шағы қиын болатынан аупарткомда, 
об  ком бюросында дәлелдеп, бюро мүше-
лерінің көзін жеткізген еді. 

«Коммунизм» совхозы  бөлшектенбей 
тұрғанда аудандағы күрішті ең көп егетін 
шаруашылық еді. Кейін «Таң», «Ақсу» 
өзінше еншісін алып, совхоз үшке бөлініп 
кетті. Дегенмен, Өмекең кейін күріш 
көлемін мың гектарға жеткізді.

1991 жылы желтоқсанда еліміз тә-
уелсіздік алды. 1992 жылы ақпан айын да 
барлық дүние-мүлікті мемлекет ие  лі гінен 
алу жөнінде Президент Жар  лығы, Үкімет 
қаулысы шықты. Жо  ғарыдан «Барлық 
дүние-мүлікті сов хоз тұрғындарына үлес 
ретінде бөліп беріңдер, таратыңдар» 
деген тапсырма келді. Бұл дегеніңіз 
– жекешелендіру ғой. Өмекең де осы 
бағыттағы жұмыстарын бастады. Бұл 
кезде «Коммунизм» совхо зында 625 адам 
бар, яғни, осы адам дардың әрбірінің үлесі 
еңбек өтіліне қарай  есептеліп, совхоздың 
дүние-мүлкі бөлінетін болды. Совхоз 
директорына барлық дүние-мүліктің 25 
пайызы бе рілсін деген тәр тіп бар. Ақ егіс, 
жо ңыш қа, жүгері  егу  жұмыстары жүріп 
жатыр.

1992 жылы наурыз айында барлық 
директорларды облыс орталығына жи-
нады. Облыста барлығы 96 совхоз бар 
екен, оның ішінде 5-6-уы колхоз. Облыс 
әкімі Се йілбек Шаухаманов, облыстық 
ауыл шар уа шылығы бас қармасының 
бастығы Мақсұт Әбдіра зақов, облыс 
әкімінің осы ауыл шаруашылығына қа -
райтын орын басары Әмірғалиев. Сол 
жиында ди ректорларға нақты тапсыр-
малар берілді. Мақаң «Осыдан барған 
бойдан кірі сің дер, барлық дүние-мүлікті 
ереже-тәр тібімен таратып беріңдер» деді. 

Сонымен ауылға келді. Халықты жи-
нап, басын қосып, жағдайды түсіндіріп, 
мәселені ашық айтты. Ауыл тұрғындары 
бөлінуге құлықсыз, жекешеленуге сон-
шалықты талпына қойған жоқ. Негізі 
бұл ауыл экспериментке көп түскен 
ғой. Әкесі 1974 жылы қайтыс болғаннан 
кейін үлкен совхоз үшке бөлінді. Одан 
кейін мал бордақылау бағытындағы сов-
хоз атанды, күріш екпейтін болды. Мал 
бордақылау бағытындағы шаруа шы лық-
тан соншалықты пайда жоқ. Совхоз мем-
лекетке қарыз болып қалды, одан мер-
дігерлік әдіс, арендалық әдіс деп осындай 
сынақтардан әбден шаршаса керек. 

Енді мына жекешелендіру деген келді, 
совхоздың дүние-мүлкін бөліп алуын 
алармыз, әрі қарай қалай күн көреміз деген 
күмән ауыл тұрғын дарын ойландырды. 
Жиналысқа ақса қалдар, сол елдің ысты-
ғын да, суығын да көрген Әбдірах ман 
Піренов, Айтбай Ақбаев, Ілияс Қара-
құлов, Сүйіндік Қыс таубаев, Шәріпқани 
Шөменов, Тоқсейіт Қабылов, Ақберген 
Бегімов, Төкен Мінайдаров, Мылтықбай 
Ақмыр заев, Ерғали Бегімсалов, Балай 
Досжанов тағы басқа ағалары қатысып 
отыр. Директордың айтқандарын үнсіз 
тыңдаған олар әңгімесін аяқта ғасын 
«Ай налайын, Өмірбек, қазақ «Бөлін-
генді бөрі жейді» деп бекер айтпаған ғой. 
Совхоздың дүние-мүлкін бөліп алғанда 
жеке-дара қайда барамыз? Жекеше лен-
генде тіршілігіміз қалай болады? Осы 
уақытқа дейін өзің басқарып келдің, енді 
әрі қарай да өзің басқара берсейші» деді. 

Сөйтіп бөлінуді әзірге кідірте 
тұрды. Сол жылы мамыр айында дирек-
торлар тағы да жиналды. Облыс бас-
шылығы наурыз айында дүние-мүлікті 
тарату, жекешелендіру жөнінде берілген 
тапсырманың орындалу барысын сұрады. 
Сөйтсе облыстағы 96 совхоздың 90-ы 
бұл тапсырманы орындапты, яғни, дү-
ние-мүлікті таратып берген, жеке-
шеленген. Тек 6 шаруашылық қана тап-
сырманы орындамаған, соның ішінде 
«Коммунизм» совхозы бар. 

Тапсырманы, Президент Жарлығын 
орындамағаны үшін сөгісін арқалап, 
ауылға қайтты.

Ол кезде аудан әкімі Сәмит Далдабаев 
ағамыз. Сәкең директорларды жинап 
алып, «Мемлекет саясатын біліп отыр-
сыздар, енді осы бағытта жұмыс істе-

ңіздер» деп тапсырма берді. Бірақ бай-
қайды, Сәкеңнің позициясы да елді 
бөлшектемеу сияқты. Ыңғайы келіп жат-
са бір болуды, бірлесіп  әрекет жа сағанды 
дұрыс санайды. Мамыр айының аяғында 
облыстан уәкіл келді. Ауыл расында әлі 
жекешелене қоймаған. Бірақ есеп-қи-
сабын дайындап қойған. 

– Әлі бөлінбепсіздер ғой, – деді уәкіл. 
Өмекең жағдайды айтты, ауыл тұр-

ғын дарының  мүлде бөлінгісі келмей тінін 
жеткізді. 

– Өмірбек, қазір түрлі құрылымдық 
жүйелер бар, ұсыныстар бар, егер бөлінгісі 
келмесе сондай құрылымға бірігіп жұмыс 
істеңіздер. Мысалы, кооперативке бірігу-
леріңізге болады. 

Сөйтіп дереу халықты жинап, басын 
қосып жағдайды түсіндірді, кооперативке 
бірігетінін айтты. Халық қуана қолдады, 
сөйтіп жұмысты бастап кетті. Ол жыл-
дардағы жұмыстар осындай болды. Әри-
не, қиындықтар кезікті, дегенмен ел 
елдігін істеді. «Бірлесе көтерген жүк 
жеңіл» дегендей, қиыншылықтарды бір-
лесе көтерді, сөйтіп бұл ауыл бөлінбеді. 
Ал, енді мынаны қараңыз, тоқсаныншы 
жылдардың аяғында «Ай, бұл бөлінген 
деген болмайды екен, бөлініп тіршілік 
қылу қиын екен, шаруашылықтарды ірі-
лендіру қажет» деген саясат шықты. Міне, 
осы кезде жиналыстарда  бұл ауылдағы 
шаруашылықты үлгі етіп айтып жүрді. 

1999 жылы облыстық мәслихаттың 
депутаты болып сайланды. Жалпы Өме-
кеңнің депутаттық стажы жиырма жыл-
дан асады. 1999 жылдан облыстық мәс-
лихаттың екі шақырылымының депутаты 
болды. Бұл да – үлкен жауапкершілік...

***
Өмекең 2007 жылы қаңтар айында 

Жалағаш ауданының әкімі қызметіне 
кірісті. Білім, мәдениет салаларына 
қол дау-көмек көрсету керек, елді ме-
кендерді, аудан орталығын абаттан дыру, 
автожолдарды жөндеу тағы сол сияқты 
бірталай жұмыстар кезегін кү тіп тұрды. 
Жалағаш негізінен ауыл шаруа шылығы 
ауданы екені белгілі. Өндіріс жоқ, бары да, 
нары да – күріш. Ауыл шар  уашылығына 
мән бермесе тағы бол майды.

Күріш егу деген – бейнеті көп жұ-
мыс. Оны былайғы жұрт біле бер мей ді. 
Егіншіліктегі агротехникалық талап тар-
дың орындалуын қадағалады. 2008-2009 
жылдары аудан шаруашылықтарына 
«Ди хан» күріш компаниясы, «Алтын 
дән-ПВА», «Шапағат ЛТД», «Қызыл орда 
Агро сервис», «Мелиоратор» жауап кер-
шілігі шектеулі серіктестігі сияқты ірі 
құрылымдар инвестиция салды.

Мал шаруашылығы бойынша «Сәр-
ке батыр» жауапкершілігі шектеулі 
се ріктестігі 2006 жылы 700 бас асыл-
тұ қымды қаракөл тұсақ, 25 қошқарды ли-
зинг жолымен алды. Осы шаруашы лық-
тарды әрі қарай өркендетуге күш салды.

Кәсіпкерлік саласын да назарда 
ұстады. 2008-2009 жылдары №122, 202 
орта мектептердің жаңа ғимараттары 
пайдалануға берілді. Бұл екі мектептің 
ұзын барақ секілді бір қабатты ғима-
раттары сонау 1960 жылдары салынған.  
Әбден тозығы жетіп, пайдалану мерзімін 
өтеп болған еді.  

Тиісті мамандармен ауданда атқары-
латын жұмыстарды сарапқа салып, 
бірнешелеген нысанның құжаттарын да-
йындап қойған. Соның ішінде Жалағаш 
кентіндегі 90 орындық санаториялық 
балабақша құрылысы, Далдабай елді 
мекеніндегі №115 мектеп ғимаратының 
құрылысы, Жалағаш кенті ауызсу жүйесін 
қайта жаңғыртудың 4-кезеңі, орталық 
стадионды қайта жаңғырту, №№32, 38, 
203 орта мектептердің күрделі жөндеу 
жұ мыстары, автожолдарды жөндеу, ас-
фальт тау және аудан орталығындағы Же-
ңіс паркі бар. Жалпы алғанда 2010 жылы 
сметалық құны 3,5 млрд теңге тұратын 
жұмыстардың жоба-сметалық құжаттары 
дайын болып, іске асырылды. 

Өмекең Жалағаш ауданы әкімі қыз-
метінен облыстық жолаушылар көлігі 
және автомобиль жолдары басқар масы-
ның басшылығына барды. Ол «Батыс 
Еуропа – Батыс Қытай» автодәлізінің 
құрылысы басталған шақ болатын. Жаңа 
қызметке келісімен зор жауапкершілікті 
қажет ететін қыруар тіршілікке кірісті. 

 ***
Өмекең – ауыл шаруашылығының 

нағыз майталман маманы, көпшіл, 
халықшыл, қоғамшыл, іскер және оған 
қандай қызметте жүрсе де бір өзгермейтін 
болмысының қарапайымдылығын қо-
сар болсақ, Абайдың толық адамына 
әбден лайық. Сонымен бірге толысқан 
ақылы, кемелденген парасаты, сабырлы 
сырбаз мінезі, қай істе де көрінетін 
еңбекқорлығы, күндей күлімдеген көңіл 
дархандығы әкеден алған тәрбиесін 
айшықтап тұрады. Тегі жақсы кісінің 
тамыры тереңге тартады. Тамыры терең, 
жапырағы жайылған нән дарақты көп 
адам саялап, көлеңкелейді. Өмекең де 
өзінің бойындағы әке қаны, ана сүтімен 
қалыптасқан адамдық болмысы арқылы 
көпке ортақ тұлғаға айналды. Өзінің 
еңбек жолында еліне адал қызмет етті 
және өнегелі өмір жолымен соңынан 
ерген жастарға үлгі болды. Зейнет 
демалысына шыққанымен әлі күнге 
дейін халық мүддесіне жұмыс істеп 
келеді. Елім, жерім деп тер төккен адал 
перзентіне деген елдің де ыстық ықыласы 
суыған жоқ, құрмет-қошеметі кеміген 
жоқ. Алла назары түскен, аруақ қолдаған, 
халқы қадірлеген ел ағасына айналды. 
Кімге де болса аңқылдап құшақ жаятын, 
айналасындағыларға кірбіңсіз көңілден 
тілеулес болып жарқылдап жүретін  
қамқор да, ақылшы ағаның мен білетін 
боямасыз болмысы міне, осындай!

Иә, Өмекеңнің өмір жолы – өнеге, 
ел үшін, халықтың игілігі үшін бірталай 
жұмыстар атқарды. Мемлекет тарапынан 
еңбегі де бағаланды. Бірнеше мерекелік 
медальдардың, «Құрмет» орденінің 
иегері. Қай кезде де еңбектің еленгені 
жақсы, себебі еңбек қана біздің өмірімізді 
көріктендіріп, жанымызды нұрға бөлеп, 
адам бойындағы ізгілікті оятады. 

Өмекең бүгінде жетпіс жасқа толып 
отыр. Алпыс – ардақты ағаның жасы 
болса, жетпіс – кемелдікке келу, елге 
тұлға болар ақсақалдық жас. Жетпіс 
жасыңыз құтты болсын, Өмеке, Сәуле 
апаймен екеуіңіз Алланың берген жасын 
жасап, бақытты ғұмыр кешіңіздер 
демекпіз.   

Тұрақ АДИСҰЛЫ,
Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі

Оныншы класты бітіргеннен кейін 
Жамбылдың гидромелиоративтік 

институтына оқуға барды. Төрт-бес сабақтан 
емтихан тапсырып, оқуға түсе алмады.  
Ауылға әкесіне телефон соғып, оқудың 
сәті түспегенін айтты. «Ой, айналайын, 
оның дұрыс болған екен, онда ауылға кел, 
жақсы болды» деді Мөрәлі ақсақал. «Қап, 
әттеген-ай, болмаған екен» дей ме деп 
ойлаған. Сөйтсе әкесі оқуға түсе алмағанына 
соншалықты қиналған жоқ, қайта қуанған 
секілді. Кейін ойлайды, сол кезде алдындағы 
екі ағасы да оқуда, Айтмұрат Жамбылдың 
гидромелиоративтік институтында, 
Атамұрат Мәскеуде Скрябин атындағы 
академияда оқып жатыр. Сосын әкесі сірә, 
қасынан шығарғысы келмеген екен. Кейін 
Қызылордадағы политехникумды бітірді. 

Өмір жолы – өнеге 
Еңбектің киелі 

құдіретін дәлелдеген 
ардагерлерді ұлықтау, 
ғұмыр жолын өскелең 
ұрпаққа үлгі-өнеге ету 

– бүгінгінің парызы. 
Соның бір көрінісі – 

аймақтың әлеуметтік-
экономикалық, мәдени- 

рухани дамуына ерекше 
үлес қосқан азаматтарды 
ардақтап, құрмет көрсету 

шараларын өткізу 
кейінгі уақытта дәстүрге 

айналды.

Ел дамуына елеулі еңбек сіңірген, 
Жалағаш ауданының құрметті аза-
маты, «Құрмет» орденінің иегері 
Өмірбек Шәменовті облыс әкімі 
Нұрлыбек Нәлібаев мерейлі 70 жа-
сымен құттықтады. 

– Сырбойлықтар еңбектің пар-
қын біледі, мәні мен мағынасын тү-
сінеді, қадірі мен қасиетін барынша 
жоғары бағалайды. Бүгінгі ресми 
жиынымыз да – өмірдегі барлық 
жақсы істердің ұйытқысы – адал 
еңбектің, оның киелі құдіретін та-
нытушы тәжірибелі адамның ме-
рейлі мерекесіне арналады. Қазақта 
«Есігіңнің алдында төбе болса, 
ерттеп қойған атпен тең, ауылыңда 
қартың болса, жазып қойған хатпен 
тең» деген сөз бар. Үлкендеріміздің 
әрбірі еңсесі биік елдің іргесінің 
сөгілмеуін, келешек ұрпақ жолының 
ашық болуын тілеп, тұтас қауымды 
бірлікке үндеп келеді. 

Құрметті Өмірбек Мөрәліұлы, қа-
жырлы еңбек пен берекелі бейнеттің 
зейнетін көріп отырған бүгінгі ме-
рейтойыңызда деніңізге саулық, 
от басыңызға амандық, сарқылмас 
қа жыр-қайрат, құт пен береке ті-
леймін! Игі істеріңіз ұрпақтарыңыз 
бен ізбасарларыңызға, барша жер-
лес теріңіз бен дүйім халқымызға 
жұғысты болсын! Сізді ақ пейілді 
Сыр жұртшылығының атынан ме-
рей тойыңызбен шын жүректен 
құт тықтаймыз! – деді облыс әкімі. 
Сондай-ақ мерейтой иесіне облыс-
тың «Құрмет» грамотасын табыстап, 
қазақтың игі дәстүрімен иығына 
шапан жапты.

Басқосуда Жалағаш аудандық 
ар дагерлер кеңесінің төрағасы, Жа-
лағаш ауданының құрметті азаматы, 
«Ерен еңбегі үшін» медалінің иегері 
Садық Әлиев мерейтой иесіне жылы 
пікірін білдірді. 

– Өмірбек еңбекке жастайы нан 
араласты. Оның қызметке кірісуі 
тәуелсіздік алған жылдармен тұспа-
тұс келді. Сол қиын-қыстау кезеңде 
көптеген шаруашылықтардың тарап 
кетпеуіне үлес қосты. Бұл – үлкен іс. 
Азамат үшін туған жерінің гүлденуі 
мен өркендеуі жолында еңбек ету 
– бір бақыт, – деп толықтыра түсті 
ардагер.

Сонымен қатар, Жалағаш және 
Қармақшы аудандарының құрметті 
азаматы, «Құрмет» орденінің иегері 
Шахизат Төребаев әріптесінің әр-
бір істі тыңғылықты, сабырлы, жа-
уапкершілікпен атқаратынын айт-
ты. Бұл әулеттегі азаматтардың 
Сыр бойында өзіндік орны барына, 
әр қайсысының қолтаңбасы бөлек 
екеніне тоқталды. Ал келесі кезекте 
сөз алған қоғам қайраткері, Арал, 
Жалағаш, Қармақшы аудандары 
жә не Қызылорда қаласының құр-
метті азаматы, «Құрмет» орденінің 
иегері Биғали Қаюпов бұл дәстүрлі 
шараның ұрпақтар сабақтастығын 
жалғайтын тағылымды, көреген іс 
екенін тілге тиек етті. Замандасының 
өнегелі ісін, туған елді дамытудағы 
іскерлігін, азамат ретіндегі ғибратты 
ғұмырын әңгімеледі.

Шара соңында Өмірбек Шәме-
нов әріптестеріне алғыс айтып, жұ-
байы Сәуле Шәменованың жазған 
кітабын облыс әкіміне сыйлады.

ҚҰРМЕТ

Парасат 
һәм 
ғибрат

Айсәуле ҚАРАПАЕВА,
«Сыр бойы»Sb
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«Сыр бойы», «Кызылординские вести», 
«Ақмешіт апталығы», «Ақмешіт жастары» 
және ауданның барлық басылымдарына 
хабарландыру орналастырғыңыз келсе: 

70-00-52  телефон ы арқылы байланысуға 
болады. E-maіl: smjarnama@mail.ru

Ұрпақ саулығы – ел 
дамуының маңызды 
басымдықтарының 

бірі. Сондықтан 
балалар жеңілдік 

санатына кіреді және 
мемлекет есебінен 

МӘМС жүйесінде 
сақтандырылған. 

Оларға сақтандыру 
қорымен шарт 

жасасқан 
медициналық 

ұйымдар тегін қызмет 
көрсетеді. Былтыр 

елімізде мектеп 
медицинасына 

шамамен 26,1 млрд 
теңге қарастырылған.

Бұл – білім беру ұйымда
рын дағы жә не мектеп жасына 
дейінгі ба лаларға медицина
лық кө мекті ұйымдастыруды 
көз  дей тін са ла. Бір сөзбен айт
қанда, жас ұрпақтың ден сау
лығын қор ғау және нығайту, 
аурудың алдын алу, денсаулық 
жағдайын жүйелі бақылау, яғ
ни, білім беру ұйым дарын
дағы балаларды қа  жетті ме
ди циналық қыз мет термен 
қам   тамасыз ету.  Өңірде мек
теп меди ци насының қызметі 
қан  дай? 

Облыстық денсаулық сақ
тау басқармасының мәліметі
не сүйенсек,  бар лық БСМК 
ұйымдарына қарасты 289 
мек теп  болса, оның  278і 
медпунктпен қам тамасыз етіл
ген. Оның 55і қала мектеп
терінің үлесінде. Бү гінде 
мек  тептердің құралжаб дық
тармен жарақталуы 82,3%
ды құрайды. Мектеп тер дегі 
мед пункттерде барлы ғы 424 
мейірбике жұмыс істей ді. 
Олардың қызметін емхана
лар үйлестіреді. Осы орайда 
қа ладағы іргелі медициналық 
мекеменің бірі – №3 емхана 
маманымен тілдескен едік.

– 2017 жылы елімізде мін
детті әлеуметтік медициналық 
сақтандыру жүйесі енгізіл ге
ні белгілі. Осыған байла ныс
ты оқушылар мен тәр бие ле
нушілерге медици на лық кө мек 
көрсету қыз меті білім беру 
жүйесінен алы нып, ден саулық 

сақтау са ла сына берілді. 
Мектеп ме ди цинасының 
қызметіне вак  циналау, жыл 
сайынғы про  филактикалық 
тексеру, тіс дәрігерінің тексеруі 
кіреді. Сондайақ дәрігерлер 
са ламатты өмір салтын ұстану 
жөнінде ісшаралар өткізеді. 
Егер профилактикалық тексе
руде патология анықталса, 
онда бала тіркелген жері бо
йынша емханаға тереңде тіл
ген медициналық тексеруге 
жі беріледі. Балаларды вакци
налау атааналары ның келі
сі мімен Ұлттық егу күн тіз
бесі бойынша жүргізі леді. 
Шұ  ғыл жағдайларда жедел 
жәр дем бри гадасы келгенге 
дейін балаларға алғашқы кө
мек көр сетіледі. Біздің №3 
қала лық емханаға 10 мектеп 
қарайды. Мектеп мед бикелері 
балалардың дене қызуын өл
шеп, профи лак ти калық тек
серуге барғандарға стома то  лог 
кеңесінен бөлек әр ма  манға 
қаралу үшін жолдама да
йын дайды. Нақтырақ айт
қанда, 15598 балаға КМАЖ 
бойынша бөлекбөлек жол
да ма шығарады, – дейді №3 

қалалық емхана бас дәрі ге рі
нің орынбасары Нұрия Жұма
ғалиева. 

Осылайша мектеп меди
цинасы оқушылардың ден
сау лық жағдайын үздіксіз 
ба  қылауға, қажет болған 
жағдайда уақытылы алғашқы 
көмек көр сетуге мүмкіндік 
береді. 

№3 емханаға қарасты бі
лім ұясының бірі – Т.Есетов 
атындағы №264 мек тепли
цейі. Онда 4 мыңға жуық бала 
бар. Сәті түскенде мұндағы 
медпунктке барып, жұмыс 
барысымен таныстық. Есіктен 
енгенім сол, менімен қабаттаса 
бірінбірі жетектеген екі бала 
да кірді. Бірі – қыз, екіншісі – 
ұл. Кірген бойда оқушы қыз: 
«Апай, мына баланың басы 
ауырып тұр, қарап жіберіңізші» 
деді. Әсілі, сынып старостасы 
болуы керек. Мейірбике  бала
дан қашаннан бастап ауыр
ғанын сұрады. Тағы бірекі 
сұрақ қойды. Баламен сөйлесе 
жүріп, оның қызуын тек
серіп, тамағын қарады. Де
не қызуы қалыпты екен. Ме
йірбике шамалы бақылап 

кө руге, егер ауырғаны қой
ма са, қайта келуге кеңес 
берді. Бұл мейірбике Әсел 
Жарылқасынова екен. Келесі 
бөлмеден мейірбике Зухра 
Аба силова көрінді. Ол – осы 
жерге жауапты маман. 

Шағын екі бөлменің іші тап
таза, жинақы. Қа жет ті құрал
жабдықтары түгел. Жауапты 
ма ман  ның айтуынша, мұнда 
ба ла ларға негізінен алғашқы 
кө мек көрсетіледі және про
фи лактикалық тексерістер 
жүр гізіледі. 

– Мектепте медици налық 
пункт 2010 жылы ашылды. 
Мен 2011 жылы жұмысқа кел
дім. Сонан бері осы жерде іс
теймін. Бұрын медициналық 
пункт білім бөліміне қарай
тын, 2017 жылдан бастап 
ден саулық сақтау саласына 
бе ріліп, емханаға қарайтын 
бол дық. Осының негізінде 
қыз метіміз де кеңейді. Көріп 
отырсыз, балалар өздері көмек 
сұрап келіп жатыр. Бірі басым 
ауырды десе, келесі бірі дене 
қызуының көтерілгенін айтып 
келеді, енді бірі ішім ауырды 
деп келеді. Ойнап жүріп құлап 

қалуы мүмкін, аяғын, қолын 
сындырып алып жатады немесе 
жарақаттанып қалады. Сондай 
жағдайда ал ғашқы көмек 
көрсетеміз. Осы жерде Ұлттық 
күнтізбеге сәйкес оқушыларға 
екпе салынады. Оны алдын ала 
өзіміз жоспарлап, емханадан 
бригада шақыртамыз, – дейді 
Зухра Мәделханқызы. 

Медпунктте жалпы 4 ме
йірбике бар. Олар екі мезгілге 
бөлініп жұмыс істейді. Ал
ғашқы көмекке қажетті, ау
ру ды басатын дәрілер.  Керек 
болған кезде жедел жәрдем 
шақыртылады. 

– Қандай көмек жасасақ 
та, яғни, екпе салатын болсақ 
та, жедел жәрдем шақыртсақ 
та, міндетті түрде ата
анасының рұқсатын ала мыз. 
Атаанаға ескертусіз, олар
дың рұқсатынсыз ештеңе істей 
алмаймыз. Оған құқымыз 
жоқ. Бала болған соң түрлі 
жағдайларға кезігіп жатады. 
Осындай кездерде мін детті 
түрде алғашқы кө мек көр
сетеміз, болмаған жағ дай да 
жедел жәрдем шақыр та мыз. 

Қызметкерлер са ны әр 
мектепте әртүрлі. Негізінен 
мек тептегі бала санына бай
ланысты, – деп атап өтті 
мейірбике. 

Сұхбаттасып отырғанда 
тағы бір бала келді. Іші ауырып 
тұр екен. Мейірбике ішін ба
сып көріп, ыстығын тек серді. 
Не ішіпжегенін сұрады. Де
не қызуы қалыпты екен. Қай
тарып жіберді. 

– Бұлар  осылай өздері ке
ле бере ме? – дедім. Зухра апай 
«иә» деді күліп. 

– Балалар бұл кабинетті 
жақсы біледі. Сәл мазасы 
бол май тұрса келеді. Майлы 
тамақты көп жеп қоюы мүмкін, 
болмаса чипсы, кириешки, 
тәтті сусындарды көп ішеді. 
Сонан асқазанға күш түсуі 
мүмкін. Соның салдарынан 
мазасызданады. Одан бөлек, 
қазіргі кезде балалардың кө
бінің басы ауырады. Оны күн
делікті жұмыс барысында, 
про филактикалық тексерулер 
кезінде де байқаймыз, – деді 
ол. 

Баланың итмысыққа құ
мар болатынын білеміз. Сол 
итмысықтардан  ауру жұқ
тыру жағдайы жиі кез де седі 
екен. Сондайақ, маусымдық 

жұқпалы аурулар кезінде де 
талапқа сай әрекеттер жаса
лады.

Сонымен бірге өздеріне 
ұнамайтын сабақтарына қа
тысқысы келмесе де басының 
ауырғанын, ішінің бүргенін 
сылтауратып, сабақтан қайтып 
кетуді ойластырып келетіндер 
де бар екенін мейірбике жа
сырмады. 

– Бала емес пе, кейде өз
деріне ұнамайтын немесе 
қиын сабақтарға қатысқысы 
кел месе де басым ауырды, 
ішім ауырып тұр деп келе 
береді. Біз де психологпыз ғой, 
кімнің шынымен ауырып, кім
нің өтірік ауырып тұрғанын 
біле қоямыз, – дейді Зухра 
Мә делханқызы  күліп. 

Мейірбикенің айтуынша, 
профилактикалық тексерулер 
балалар арасында аурудың 
алдын алу, ерте сатысында 
анықтауға мүмкіндік береді. 
Осы орайда өткізілген тексе
рулерді саралай келе балаларда 
көз ауруының,  бас ауруының 
жиі кездесетінін айтады. 

– Мәселен, былтыр «Д» 
есепке 500 бала, биыл 534 бала 
есепке алынды. Оның басым 
бөлігі – көз және бас ау руымен 
ауыратындар. Соны мен бірге 
тіс жегісі және гастрит, яғни, 
асқазан ауруы көп. Мысалы, 
гастритпен биыл 63 бала есеп
ке алынды. Миопиямен, яғни, 
көз ауруымен 282 ба ла есепте 
тұр. Онан бөлек, өт, ішек 
аурулары да жиі кездеседі. Біз 
осыларды анықтап, құжатын 
емханаға жібереміз. Емханада 
әрі қарай бала емделуі тиіс,– 
дейді Зухра Абасилова. 

Сондайақ, жоғары 
сынып оқушыларын әскерге 
дайындау да осы кісілердің 
міндетіне кіреді. Құжат 
әзірлеу – үлкен жұмыс. Оның 
үстіне кейінгі кезде мек теп
терде бастауыш сынып ба
лаларына тегін ыстық тамақ 
беріле бастағанын білеміз. Сол 
тағамдардың құнарын, талапқа 
сай даярлануын, гигиеналық 
нормаға сай болуын күнделікті 
қадағалау да мейірбикелердің 
тікелей қызметіне жатады. 

Айналасы 3040 
минуттың ішінде үштөрт 
бала түрлі шағыммен келді. 
Мейірбикелердің ай туынша, 
медпунктке күніне жиырмаға 
жуық бала қаралады екен. 

Мектеп медицинасы: 
балалар саулығын 
сақтаудың басты қадамы

Айнұр БАТТАЛОВА,
«Сыр бойы»Sb

Мемлекет 
экономикасының қалыпты 

дамып, тоқырауына 
тоқтам қоя алатын жетекші 

саланың бірі салық деп 
айтуға болады. Халықтың 

әл-ауқатының артып, 
тұрмысының жақсаруына оң 

ықпал етіп, тіршілікте тірек 
салаға айналып үлгерген де 
салық комитеті екені сөзсіз. 

Демек, экономика дамуының 
белсенділігі бәсеңдемегені 

игі. 

Дағдарыста дағдарып қалмауымыз 
үшін тиімді шешім қабылдап, тиісті 
тетікті табудың маңызы зор. Осы ретте, 
салық жүйесінің қоғам үшін мәні 
мен орны ерекше екенін бағамдап, 
түйсікпен түсіне білгеніміз ләзім. 

Бюджет тайқазанына түскен қар
жыны үлестіріп, заң шеңберінде шек
тен шығушылықты анықтап, бақы
лауды күшейтіп, есепқисап жүргізу 
оңай жұмыс емес. Сондықтан салық 
са ласында салғырттық танытуға әсте 
болмайды. Қаражатты қамдап, бюд
жетке түсуі тиіс төлемдер мен салықты 
белгіленген көрсеткіште жүзеге асуын 
қадағалау – басты мақсаттың бірі. Аста
рында ауыр жүк жатқан жауапты жұ
мыста жауапкершілік танытып, бүтін 
бір айтулы саланы ұқыптылықпен ұр
шықша иіріп жүргізу, қадағалау арқылы 
салық жүйесін қарқынды дамыту – 
салық басқармасының негізгі міндеті. 

Мемлекеттік кірістер органдарының 
мақсаты – салықтар мен міндетті тө
лемдердің бюджетке мерзімінде және 
толық түсірілуін қамтамасыз ету, «кө
леңкелі» экономиканы болдырмауға 
қызмет жасау, қоғамдағы салық мәде
ниетін көтеру.

Қазіргі таңда, ақпараттық және ин
новациялық технологиялар жаңарған 
сайын салық, кеден жүйесіндегі ба 
қылау мен әкімшілдендіруді жетіл
ді руге байланысты  өзгерістер де күн 
санап дамып келеді. Мұндай оң өз ге
рістер облысымызда да орын алуда. 
Мә селен, облыс бойынша 2023 жыл

дың 1 қаңтарына барлығы 560 759 мем
лекеттік қызмет, оның  559 488 немесе  
99,8% электронды жүйемен, 1271 
немесе 0,2% ғана қағаз түрінде көр
сетілген. Мемлекеттік қызметтің элект
ронды түрде көрсетілуі өткен жыл
мен салыстырғанда 37243ке немесе 
1,5% өссе, ал қағаз түрінде көр се тілуі 
7849ға азайып отыр, яғни қағазбас
тылықтан арылып, адами фак торларды 
болдырмау үшін осындай қыз меттер 
көбеюде. Жалпы жыл ба сындағы 
жағдай бойынша мемле кеттік тіркеуде 
12379 заңды тұлға және  781244 жеке 
тұлға, оның ішінде 62947 дара кәсіпкер.

Аймағымыздағы салық жүйесіне 
қатысты жағымды жаңалықтар же
терлік. Бұл қызметтің дұрыс ұйым
дастырылуы мен аталған саланың 
бірізділікке түсуінен деп білемін. 
Сө зімізді сабақтасақ, шағын кәсіп
керлік субъектілерінің саны – 71963, 
оның ішінде 9016 заңды тұлға, 
62947 дара кәсіпкер. Жыл басымен 
салыстырғанда заңды тұлғаның саны 
359ға, ал дара кәсіпкерлердің саны 
15095ке артқан. Өңіріміздің салық 
төлеушілері жыл санап өсіп келе жатыр 
деп айта аламыз, яғни, 2022 жылы 
мемлекеттік бюджет 206 млрд 366 млн 
теңгемен қамтамасыз етілді немесе 
өткен 2021 жылмен салыстырғанда 
43 млрд 303 млн теңгеге артық түсті. 
Әлбетте, жүргізілген жұмыстың же
місті болуы – әрбір қызметкердің 
маң дай тері мен еткен еңбегінің 
нәти жесі. Салық саласының қыр
сырын меңгеріп, жауапкершілікпен, 
абыроймен қызмет ететін жандар барда 
департамент жұмысы жандана бермек. 
Бүгінде департаменттің штаттық саны 
332 бірлікті құрайды, оның ішінде: 
облыстық аппаратта 151 бірлік (45,5%), 
аумақтық бөлімшелерде 181 бірлік 
(54,5%). 

Департаменттегі өз ісіне мығым, 
іскер, мықты мамандарымыз аса ыж
дағаттылықпен қарап, ықтиятты жұ
мыс істейтіні қол жеткізген жетіс тік
терімізден бел гілі болып тұратындай. 
Әсіресе, от басы мен қызметті қатар 
алып жүр ген әйел адамдардың еңбегі 
ерен. Олар дың саны 175 (53%), 

оның ішінде облыстық аппаратта 78 
(52,7%), қала, аудандарда 97 (54%). 
Сонымен қатар, басшы лауазымдағы 
әйелдер саны 26ны құрайды, оның 
ішінде облыстық аппаратта – 17, қала, 
аудандарда – 9. Тарқата айтсақ, салық 
және кеден органдары саласынан 
бүгінгі күнге дейін 55 әйел зейнеткерлік 
жасқа толуына байланысты демалысқа 
шыққан. Ал көпбалалы аналар саны – 
29 қызметкер. Оның ішінде 1 қызметкер 
«Күміс алқа» иегері – Раббия Айтбаева. 
Шикілік шықпауы үшін шыдамдылық 
танытып, кемшілік кетпес үшін көз 
майын тауысып құжаттарды рет теп, 
олқылыққа жол бермейтін қызмет
керлер абырой биігінде. Департа мент
тің жүйелі жұмысына, салық саласына 
сүбелі үлес қосудан тынбайтын әйелдер 
қауымының еңбегі зор. Еселі еңбегінің 
арқасында саланың еңсесін тіктеп, 
беделімен биік белестен көрінген қыз
меткерлеріміз мақтауға лайық. Де
партаментте марапат мінберінен кө
рінген майталмандар аз емес. Әйелдер 
қауымынан 2 қызметкер «Қаржы қыз
метінің үздігі», 4 қызметкер «Салық 
қызметінің үздігі», 11 қызметкер «Мем
лекеттік кірістер органдарының үздігі» 
атанған. Одан бөлек, қызметкерлеріміз 
«ҚР Тәуелсіздігіне 10 жыл»,  «ҚР Тә
уел сіздігіне 20 жыл», «Қазақстан 
Конс титуциясына 20 жыл»,  «ҚР Тә
уел сізді гіне 25 жыл», «Қазақстан 
Конс  титуциясына 25 жыл»,  «ҚР 
Тәуел сіздігіне 30 жыл» мерекелік ме
даль дарымен марапатталған. Сайып 
кел генде, мұның бәрі жұмысқа адал
дықтың көрінісі һәм нақ көрсеткіші 
екені ақиқат. 

Сөз соңында, отбасындағы бірлікті 
бекемдеп, жұмыста да белсенділік та
нытқан департаменттегі әйелдер қа
уымын көктем мерекесімен шын жү
ректен құттықтаймын! Шұғыласын 
ша шып жүретін нәзік жандарға жүз
деріңіз нұрлы, көңілдеріңіз көркем 
болсын деймін. Сіздерге зор денсаулық, 
мол бақыт, қажымас қайрат тілеймін!

Ғ.АМАНОВ,
облыс бойынша мемлекеттік кірістер 

департаментінің  басшысы 

Жетекші саланың 
жетістіктері

Өткен күнде белгі жоқ деген 
осы екен. Ортамызда жүрген ба
лаларының аяулы анасы, не ме
релерінің сүйікті әжесі, әу летіміздің 
ақылшысына айнал ған ақ жаулықты 
қазынамыз, отбасымыздың қамқоры 
бол ған аяулы ана Ашабайқызы Пан
заттың бұл фәниден өткеніне де, 
міне, бір жылдың жүзі болып қа
лыпты. Өмірден көргені мен түйгені 
мол абзал жан еді, біз дерді әрқашан 
түзу жолға салып, ұдайы ақыл
кеңесін айтып оты ратын. Бекзат 
болмысымен жа дымызға ұялаған 
жарқын бей несі жүрегімізде мәңгі 
сақталып қала бермек.

Аяулы анам, асылым 
айдай анам.

Әлдилейтін сендей жан 
қайда маған?

Асқақ едің, адал ең жарыңа да,
Ару анам, ақжарқын 

қайран анам.
Құрметті құдажекжат, аға

йынтуыстар, бауырлар, сіздерді 
ар дақты анамыз Панзаттың ру
хына бағышталған жылдық асы на 
шақырамыз. Қонақасы 18 наурыз 

2023 жыл сағат 17.00де жылдық асы 
19 наурыз 2023 жыл сағат 11.00де 
Қызылорда қаласы Абдрахманов 
көшесі, 97 үйде өткізілетінін ха
барлаймыз.

Еске алушылар: 
Теңізбаевтар әулеті.

Көңілден өшпес нұрлы бейнең

«Қызылорда Жарығы» холдингі бірлестігі: «Энергосервис» 
ЕЖШС, «Дәулетэнерго» ЖШС, «Шиелі Жарығы»  ЖШС, «Кызы
лордаэнерго» ЕЖШС ұжымдары,   «ҚЭТТК» АҚ Арал АЭТ басшысы 

Икин Сагитжан Накиповичтің
қайтыс болуына байланысты марқұмның отбасы мен туған
туыстарына қайғыларына ортақтасып, көңіл айтады.

Нұра топтық су құбыры РМКң 
«Арал» СЖКБД  филиалы ауыз 
су мен  сарқынды су үшін төлем 
ақыны Kaspi қосымшасы ар қы
лы төлеуге болатындығын ха
бар  лаймыз. Қазіргі таңда барлық 
жү йенің электронды цифр лан
ды руға көшуіне байланысты тө
лемді онлайн, үйден шықпай Kaspi 
қосымшасында  бет есепті (лицевой 
счетты) теру арқылы  төлем жасауға 
мүмкіндігі бар. Жа салынған тө
лем филиалдың базасына авто мат
ты түрде түседі. Тү сініс пеу шілік 

туындаған жағдайда ау дан дарда 
орналасқан өндірістік бө лім ше
лерімізге барып  немесе өзде
рі ңіздің учаскеңізге бекітілген 
инс пекторбақылаушылардан қо
сым ша мәлімет алуға   болады.

Ауыз суды үнемді пайдаланып, 
әр айдың 25ші жұлдызына дейін 
төлем жасауды ұмытпайық.

Нұра топтық су құбыры РМК-ң                                                                            
«Арал» салынып жатқан                                   

кәсіпорындардың бірлескен 
дирекциясы  филиалы

Хабарландыру
Барлық ауыз су тұтынушылар назарына!
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Қоғамдық көлікте менен ке
йінгі орындықтағы жас ша ма
сы біразға келген екі әйел ақы
рын ғана әңгімелесіп, ту ра сын 
айтқанда біреуі айтып, екіншісі 
тыңдап отыр. Шынымды айтсам, 
әңгіме тыңдау әдетімде жоқ, 
өсекаяң айтылған жерден аулақ 
жүремін. Ал бұл жағдайда бірін
шіден, тұрып кету мүмкін емес, 
екіншіден, құлағымның тесігі 
бар, оның үстіне сөйлеп отырған 
әйелді танимын, сол жерде иек қа
ғысып амандасқанбыз. Бұрынғы 
көршіміз еді. Сырттай білемін, 
өзі де, отбасы да – өте орнықты, 
дұрыс адамдар.

– Келін әбден шаршатты, – де
ді әлгі әйел түңіле күрсініп. – Біз
дің шаңыраққа келгеніне қазір 
алтыншы жыл, оның бетіне жел 
болып тиіп жатқан ешкім де жоқ. 
Екі не ме рем ді айт пағанда, бар 
болғаны төр теуміз – шал екеуміз, 
бала мен келін. Баяғы біз құсап от 
жағып, күл шығармайды, су тасы
майды, кірқоңымызды да кір 
жуатын ма шинамен зауқы соқ са 
жуады, бол маса ол да жоқ. Та мақты 
өзі үшін амалсыз істейді. Ай нал
дырғаны – баламның кредитке 
алып берген қымбат телефоны, 
одан қалды күйеуінің құлағының 
құрт етін жейді де жатады. 

Ебілдебілі шығып жұмыстан 
келгенін көре тұра, «қайда жүрсің, 
не істеп жүрсің, неге кеш келесің?» 
деп екі күннің бірінде тергеудің 
астына алып жатқаны. Арманын 
ақырындап сұрастырсам, «мил
лион дап несие алып, жұмысқа тұр
ғыз, бөлек шығып тұрайық» дейтін 
көрінеді. Шалым тоқыраудан кейін 
жұмыссыз қалып, зейнетақысы 
мардымсыз, өзім де бес баланың 
себебімен елу үш жастан шықтым. 
Онсыз да төрт жылғы оқуының 
ақысын әзер төлеп құтылғанбыз. 

Жаратушыдан жалбарынып сұ
рап алған, тұрмыстағы төрт қыз
дан кейінгі жалғыз ұлды бө лек 
алып кетем дегенін ақылға сый
ғыза алмадық. Балам – өте жуас, 
жа ман әдеттен аулақ, тұрақты жұ
мысы болмағанымен құрылыс 
жұмыстарының шебері. Қысы
жазы қарап отырмайды. Келін 
кейінгі бір жылда екі баласын алып 
үш мәрте төркініне кетіп қалып, 
әкекөкелеп әзер алып келдік. 
Осыны әдет қылып, жоқ жерден 
ілік іздеп кеткісі келіп отырады. 
«Бас жарылса бөрік ішінде, қол 
сынса жең ішінде» деген, бұрын үй 
ішіндегі үп еткен сырымыз жабулы 
қазан жабулы күйінде қалушы еді. 
Қазір айдай әлемге таныламыз 
да отырамыз. Тас түскен жеріне 
ауыр дейді ғой, төрт қызым төрт 
шаңыраққа барып төрт құбыласын 
түгел етпесе де, жылдар бойы бір 
сөз есіттірмей, тастай батып, судай 
сіңді. «Құс баласы үшін тұзаққа, 
адам баласы үшін тозаққа дайын» 
деп бөлек шығарайын десем, 
жағдайы не болады деп баламды 
аяймын.

Кімкімнің де жайжағдайы 

көр шікөлем, ел халықтың ашса 
ала қанында, жұмса жұдырығында 
ғой. Еңсесі езіле сөйлей отырып, 
соңынан көзінің жасына ерік 
берген әлгі әйелдің отбасы да 
көпшілікке белгілі. Артық сөзі, 
қылығы жоқ, біртоға жуас жандар. 
Өзі айтқандай төрт қыздан кейінгі 
бір түйір ұлы да – қолынан іс 
келетін, еңбекқор жі гіт. Бірақ, 
отбасылық өмірінің Құ дай қиюын 
қашырып қойса қай терсің?

Баяғыда ұзатылып бара жатқан 
қызына анасы арнайылап тігілген 
бір жастықты ұстатып тұрып: 
«Ай налайын қызым, бұрынсоң
ды жайкүйі мәлім емес жат жер
ге бара жатырсың. Ол жердегі 
отбасыңның сырын сыртқа шаша 
берме, еразаматың да еріккеннен 
түзде жүрмейді. Ыдысаяқтың 
сыл дыры ығырыңды шығарса, мұ
ңыңды мына жастыққа айта бер. 
Төркіндеп келгенде маған ала ке
лерсің» дейді. Арада жыл өт кен
де қызы төркініне келгенде жас
тықты ала келеді. Оны анасына 
ұстатып тұрып: «Анашым, мына 
жастықтың құлағы қалқиып әң
гіме тыңдаудан жалықпайды 
екен» депті. Анасы сөгіп қараса, 
ма мығы ылғалдан көгеріп кеткен 
екен. Қызына бір ауыз әңгіме 
айтпастан тысын жуып, мамығын 
ауыстырып беріп тұрып: «қайын 
жұртыңның қалауымен келесі кел
геніңде де ала келерсің» деп қызын 
шығарып са лыпты. Бірер жылдан 
соң қызы тағы да төр кіндеп кел
генде жастықты сөгіп қараса, 
ма мығы сол күйінде құпқұрғақ 
болып тұр екен. Қы зының көз 
жасы тыйылып, барған жұртына 
сы йысқанын байқаған анасы жас
тықты алып қалыпты.

«Ажырасу Алланың тағын сол
қылдатады» дейді хадисте, әрине 
онымен мәселе шешілмейді. От
басы түйткілдерінің түйінін тар
қату мен деген мемле кет тердің де 
қолынан келе бермеген. Ажырасу 
жөнінен Қазақстан әлемде ал
дыңғы орындарда екен. 

Егер статистикаға сүйенетін 
болсақ, көп ажырасатын мемле
кеттер қатарында бай да, кедей де 
елдер жеткілікті. Соған қарағанда, 
әлеуметтік жағдай басты себеп емес 
секілді. Әрине, жетіспеушілік екені 
анық, бірақ ең бастысы қайсысы? 
Әлеуметтік жетіспеушілік пе, сезім 
жетіспеушілігі ме, сана жетіс пеу
шілігі ме? Бұған қоса қаза ғымның 
бір шумақ ескертпесі де еске түседі 
екен.

– Аққумен қатарласып 
қаз ұшпайды,

Түлкіні төбет емес 
тазы ұстайды.

Ащы да болса 
айтайын ақиқатын,

Әйелді ері емес, ары ұстайды.
Бұл ерге де, әйелге де қатысты 

екенін ұмытпаған жөнау.

Әлімжан ҚИЯС.
Қазалы ауданы

Әйтеке би кенті

ӨМІРДІҢ ӨЗІНЕН
Өткен апта 

Жаңақорған 
ауданындағы 

тілшілік сапарда 
ешкі баққан 

отбасыға 
жолыққаным бар. 

Ешкі болғанда, 
біздің байырғыдан 

келе жатқан 
тынымсыз әрі 

сүзеген тұқым емес. 
Бұл – «Заанен» 

деп алатын сүтті 
ешкі. Ешкінің осы 
түрі Жаңақорған 

жеріне қалай келді? 
Кейіпкердің өзін 

сөйлетіп көрелік, 
ендеше.

– Өзім мүмкіндігі шек
теулі жандардың қа та
рынанмын. Үшін ші топ
қа жатамын. Кү йе уім 
Жан  төре Сүлейменов ІІ 
топ  та, – деп бастады әңгі
месін жаңа қорғандық Гүл
наз Сүлейменова. – Ол 
2019 жылы инсульт алып, 
жұмысқа жарамай қалды. 
Миына қан құйылып, талай 
уақыт аурухана төсегіне та
ңылды. Сол кезде күйеуіме 
ешкі сүтін ішкізуге кеңес 
берген. Ешкі болғанда, 
өзі міздің емес, халық ара
сында «орыс ешкі» атан
ған, өзіңіз көргендей, 
асыл тұқымды «Заанен» 
еш   кісінің сү тін беру ке
регін айтты. Дәрі герлер де 
осыған кеңес берді. Мұ ны 
естіген қайынағам осы ешкі 
тұқымын тауып, уақыт ша 
болса да сауып ішуге кө
мегін көрсетті. Айт пақшы, 
ол уақытта жол дасым жү ре 
алмайтын, ар ба ға та ңыл
ған. Күнде ешкіні са уып, 
сүтін қылқыбырдан сү
зіп, жылылай ашқарынға 
бе ріп жүр дім. Содан бері 

нә тижесі кө рінді. Күйеуім 
үш айдан соң арбадан құ
тылып, өз аяғымен қай та
дан жер басып кетті. Бі рақ, 
әлі де жұмысқа жарам сыз. 
Мі не, осыдан соң ой ке
ліп, асыл тұқымды ешкі 
асы  рауды жөн көрдік. 
Өйт  кені, мен де, күйеуім 
де мү гедектікке қатысты 
жәр    дем  ақыға ғана қарап 
оты руға бол майтынын тү
сіндік. Балалар да өсіп ке
леді. Олардың да қа жеттілігі 
көбейіп тұр...

Осылайша Гүлназ был
тыр қазан айында «2021
2025 жыл дар ға арналған 

кә сіпкерлікті да мытудың 
ұлт тық жобасы» ая сында 
конкурсқа қатысып, 1 млн 
225 мың теңге көлемінде 
қай тарымсыз грант ұтқан. 
«Төре» жеке кәсіпкерлігін 
құрып, 10 бас асылтұқымды 
ешкі сатып алып, кәсібін 
бастапты. Бір қызығы, дәл 
осы «Заанен» тұқымды еш
кілердің кейбірінің бағасы 
бір сиырдың құнына жете
қабыл.

– Қазір аналық ешкі
лердің барлығы буаз. Жы
лына бір мәрте лақтайды. 
Кейде біреу, кейде егіз. 
Лақ таған соң сүтін жергі

лік ті тұрғындарға сатпақ
пыз. Көр шілер де күтіп 
жүр. Оған қо сым ша бала
бақ шалар мен ши па жай
лардан тапсырыс түседі 
деп ойлаймын. Мұны туған 
соң 10 айға дейін, тіпті жыл 
бойы саууға болады. Күніне 
әр қайсысы 4 литрге дейін 
сүт бе реді. Жемшөбі жақсы 
болса, өзөзін ақтайды. Ал
дағы уақытта ешкі санын 
көбейтіп, сүтін кө бірек са
тылымға шығарсақ деген 
жоспарымыз бар, – дейді 
кәсіп кер келіншек.

Гүлназдың айтуынша, 
сүтті мол беретін «Заанен» 
ешкілерінің адам денсау лы
ғына пайдасы зор. Жүрек
тің, бүйрек пен бауыр, ас
қазан жұмысын реттейді. 
Сон дайақ сынған сүйекті 
қалпына келтіруге көмегі 
көп. Жаңа туған сәбилерге 
ана сүтін алмастыра алатын 
да бірденбір өнім. Бұдан 
бөлек, қарт кісілер де жиі 
ішіп тұрса, денсаулығына 
оң өзгеріс әкеледі екен.

Айтпақшы, оқырманға 
түсі нікті болуы үшін мы
наны айта кеткенді жөн 
көрдік. Жоғарыда айтқан
дай, «Заанен» ешкісінің 
отаны – Швейцариядағы 
За не өзенінің бойы. Тарихи 
дерек тер осылай дейді. Бұл 
ешкі тұ қы мының көбісі 
тоқал болып келеді. Терісі 
жұқа болғанымен сүтті. 
Аталығының өзі 7080 келі 
салмақ тартса, ешкісі 50
60, ал жаңа туған лағының 
салмағы төрт келіден асады. 

Шет мемлекеттердің 
ши па жай ларында көбіне
көп ешкі сүтін пайдаланады 
екен. Мыса лы, туберкулез, 
анемия, рахит ауруына 
шал дыққандарды осы мен 
емдеген. Дәрігерлер де бұ
ған қосымша тері мен буын 
дертіне жақсы әсер беріп, 
ішкі құрылысты жақсартуға 
шипасы мол екенін айтады.

Жаңақорған ауданы

Ешкінің сүті – 
ем–дәру

КӘСІП

Ержан ҚОЖАС,
«Сыр бойы»Sb

Көрменің мақсаты – өнер иесі
нің шығарма шылығын дәріптеп, 
ұлттық қолөнерді дамытып, қазақ
тың сәндікқолданбалы бұйым да
рын көпшілік назарына ұсыну. 

Ұлмекен Маутова Алматы қа
ла сындағы Гоголь атындағы көр
кемсурет училищесінде театр де
ко  раторы мамандығы бойынша 
бі лім алды. Бір неше облыстық, 
рес   публикалық, халықаралық 
көр   ме  ле ріне қатысқан өнер иесі 
«Мә дениет саласының үздігі» 
медалімен марапатталған.

Ұлмекен Қайырбайқызының 
жұмыстары фило софиялық ма
ғына береді және стилизация 

әдістері арқылы ерекшеленеді. 
Суретші ту ған жерінің сұлу та
биғатын өз туын дыларында 
алуан түрлі бағытта берген. Мұ
ны көрмеге қойылған 40қа жуық 
кес кіндеме және қолөнер туын
дыларынан байқауға болады. 

Ісшарада Жаңақорған ауданы 
мәдениет және спорт бөлімінің 
бас маманы Жадыра Шертекова 
Ұлмекен Қайырбайқызына аудан 
әкімінің Алғыс хатын табыстады. 
Келушілер өнер иесінің тамаша 
туындыларымен танысты.

Көрме 30 наурызға дейін жал
ғасады.

«СБ» ақпарат

Армысыздар, құрметті оқырмандар! Статистикалық мәліметтерге сүйенсек, 40 жастан асқан ер адамдардың 
басым бөлігінде урологиялық аурулар бар. Простатит, простата аденомасы, уретрит, кіші дәреттің жиілігі, 
белсіздік сынды аурулар егде жасқа жеткен ер азаматтарда ғана емес, сонымен қатар жастар арасында да 
белең орын алуда.
Простатит 95% жағдайда созылмалы, жұқпалы емес ауру түрінде кездеседі. Көбінесе оның пайда болуы зиянды 
әдеттерге, суық тигізуге, кіші жамбас мүшелеріндегі қан айналымының бұзылуына, сирек немесе бей-берекет 
жыныстық қатынасқа түсуге байланысты болады. Қуықасты безі қабынып,    осы арқылы өтетін несеп жолы 
арнасын қысып тастайды. Соның салдарынан зәрдің шығуы тежеліп, зәр толыққанды шықпай, несеп қалтада 
зәрдің қалдықтары қалып қоя береді. Толық босатылмаған қалдық зәр қайта зәр сындыруға шақырып, дәрет 
арасы жиілейді. Мұның барлығы жайсыздық  пен кіші жамбас аймағындығы ауырсынуға ұласады. Уақыт өте 
келе жыныстық қызметтің бұзылуы, ерлер күш-қуатының әлсіздігіне  әкеліп соғады. 
Емдеуді кейінге шегере отырып, ер адам өзіне үлкен қауіп төндіреді, өйткені ауру  асқыну кезеңіне түскенде, 
мәселені хирургиялық жолмен шешуге тура келеді. Операция әрдайым 100% оң нәтиже бере бермейді. Оған 
қарамастан егде жас  қарсаңында адамдар үшін қауіпті, себебі жүрек-қантамыр жүйесінің қоры азайып, 
ағзаның иммундық жүйесі әлсірейді
Егер де сіз, өз бойыңызда қуық асты безінің ауру белгілерінің пайда болуын байқасаңыз, дереу көмекке 

жүгінуіңіз қажет.  Мысалы: зәр шығарудың бұзылуы, еркектік әлсіздік, ауырсыну белгілері, уретральды каналдың қысылуы . Сократ айтқандай 
«Денсаулық - барың емес, бірақ «барың» денсаулықсыз маңызды емес».  Бақытымызға орай, қазірдің өзінде урологиялық ауруларды емдеуге 
арналған Израиль технологиясымен әзірленген «Уроформен» парафармацевтикалық сапасы дәлелденген, күшті препарат бар. Уроформен - 
қабылдаудың алғашқы кезеңінде-ақ,  жыныс безіндегі, несеп жолындағы қабыну процесінің қоздырғыштары болып табылатын бактериялар 
мен микроағзаларды шығарып, простата безінің қабынуы  мен ісінуін тоқтатады.  Нәтижесінде несеп шығару процесі жақсарып, ауырсынуды 
жояды. Сонымен қатар,  Уроформен  жыныс бездерінің  жұмысын жақсартады. Ал, ол өз кезегінде ерлердегі  жалпы күш-қуат беретін  
тестостеронды қажетті  мөлшерде бөліп  шығарып,  ерлерде кездесетін жыныс әлсіздігін жояды. Осылайша, күрделі процестің арқасында  
Уроформен  бүкіл несеп-жыныс жүйесінің  жұмысын қалпына келтіреді.

Ұтымды сәтті 
тиімді пайдаланып, 
Уроформен курстық 

бағдарламасына 

Простатит, аденома, несеп шығару қызметінің бұзылуы, импотенция, бедеулік?!

Оразбаев Муратхан Орал қаласы

Сәлеметсіздер ме! Жақында ғана мен простатитті емдеуге арналған 
«Уроформен» деп аталатын дәрі сатып алдым. Оны қолданғаннан кейін осы 
препаратқа қатысты нақты бір пікір пайда болып, сіздермен бөлісуді жөн 
көрдім. Алдымен сіздерге ауруым туралы қысқаша айтып өтейін. Мені бірнеше 
жыл бойы простатит ауруы мазалап келді, көбіне ауру қыста асқынып кететін. 
Шап аймағында және зәр шығару каналында ауырсынулар пайда болып, 
үнемі ыңғайсыздық мазалайтын болды. Осы уақыт аралығында қаншама дәрі 
қабылдап көрдім. Кейбір дәрі-дәрмектерден пайда болды, бірақ өкінішке орай 
әсері ұзаққа созылмады. Ал «Уроформенді» қабылдағаныма 2 ай болды. Осы 
препаратты қабылдағанның нәтижесінде аурудың барлық белгілері кетті. Қазір 
өзімді жақсы сезінемін. Осыған дейін мазалаған ыңғайсыздық та сезілмейді 
және төсек қатынасы да қалпына келді. Айтарым, осы өнімге толықтай көңілім 
толды. Баршаңызға зор денсаулық тілеймін, сау болыңыздар!

Құрамындағы негізгі белсенді заттар: препараттың құрамында химиялық компоненттер жоқ. 
Дозасы және қабылдау әдісі: қабылдау ұзақтығы 1 айдан жоғары. 
Қарсы көрсеткіштер: компоненттерге жеке төзбеушілік.

R
U

.7
7.

99
.8

8.
00

3.
R

.0
02

50
5.

07
.2

2 
29

.0
7.

20
22

 ж
ББ

Қ
 д

əр
іл

ік
 за

т 
бо

лы
п 

та
бы

лм
ай

ды

Мына телефон арқылы кеңес алып «Уроформен» препаратына тапсырыс бере аласыз: 
8 705 926 37 98 немесе uroforman.kz сайты арқылы. Тегін жеткізу қызметі бар.

жеңілдікпен тапсырыс 
беруге асығыңыз.

Тас түскен 
жеріне ауыр

Көңілдегі керуен 
С.Айтбаев атындағы көркемсурет галереясында 

ҚР Суретшілер және Қолөнершілер одағының 
мүшесі Ұлмекен Маутованың «Көңілдегі керуен» 

атты  шығармашылық көрмесі ашылды. Аталған іс-
шараға танымал суретшілер мен қолөнер шеберлері 

қатысты.

«Сыр бойы», 
«Кызылординские 
вести», «Ақмешіт 

апталығы», 
«Ақмешіт 

жастары» және 
ауданның барлық 
басылымдарына 
хабарландыру 

орналастырғыңыз 
келсе: 70-00-52 

 телефон ы арқылы 
байланысуға 

болады. 
E-maіl:

 smjarnama@
mail.ru

КӨРМЕ


